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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر ضرورت 
جوانی جمعیت گفت: جمعیت یکی از بزرگ ترین و 
مهم ترین مؤلفه های اقتدار و امنیت هر کشور است 
و برای دفاع از عزت و اقتدار ایران اسلامی نیازمند 

جمعیت هستیم.
به گزارش ایسنا، سید صولت مرتضوی در دومین 
نشست قرارگاه جوانی جمعیت وزارتخانه تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی ضمن تأکید بر اهمیت موضوع 
جوانی جمعیت، تبیین نقش جمعیت در اقتدار و 
توسعه کشور برای آحاد مختلف جامعه را ضروری 
دانست و از تمامی سازمان های زیرمجموعه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواســت در راستای 
تکلیفی که مقام معظم رهبری تعیین کرده است 
و اســتفاده از توفیق و مِکنت خدمــت به مردم، 
ظرفیت های خود را برای تبیین جمعیت و گسترش 
جوانی جمعیت در حوزه جامعه هدف خود بسیج 

کرده و به کار گیرند.
مرتضوی مسئولیت اجتماعی در این حوزه را مهم 
خواند و گفت: مســئولیت اجتماعی شرکت های 
وابسته، باید در مســیر کمک به جوانی جمعیت 

نیز هزینه شود.
 وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی، برگزاری 
»جشــنواره جوانی جمعیت« در سطح استانی و 
ملیّ را ضروری خواند و با اشــاره به اینکه اجرای 
طرح هایی همچون طرح حمایت از مادران باردار و 
شیرده و کالابرگ الکترونیک از جمله اقدامات برای 
حمایت از طرح جوانی جمعیت است، تأکید کرد: 
برای حمایت از جوانی جمعیت باید مشــوق های 

هدفمند در نظر گرفته شود.

بهنام صمدی

برای جوانی جمعیت باید 
مشوق های هدفمند در نظر 

گرفته شود
  یادداشت
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یکی از اهداف برنامه ای شــرکت، تدوین برنامه ۵ ســاله پایانه های نفتی برای 
افزایش ظرفیت ذخیره سازی و نوسازی اسکله های صادراتی است، به صورت مشخص 

مهم ترین اهداف این برنامه ۵ ساله چیست؟
شرکت پایانه های نفتی ایران به منظور نوسازی و بازسازی تجهیزات و تأسیسات 
حیاتی خود برنامه ۵ ساله ای تدوین کرده که این برنامه با رویکرد عملیاتی و اجرایی 
تدوین و هدف آن، پشــتیبانی از برنامه های تولیدی شرکت ملی نفت ایران است. 
دراین برنامه، روند تعمیرات اساســی اسکله های شرقی و غربی در پایانه خارک و 
گوی های شناور در پایانه میعانات گازی پارس جنوبی و اسکله پایانه نفتی شمال 
انجام خواهد شد. همچنین درحوزه ذخیره سازی، برنامه تعمیرات اساسی مخازن به 
صورت منظم اجرا و در۵ سال حدود ۱۰ میلیون بشکه از ظرفیت مخازن رسوب زدایی 
و تعمیر خواهد شــد. علاوه بر این، ساخت ۴ میلیون بشکه مخزن دیگر به منظور 
افزایش چابکی و پایداری عملیات درحال پیگیری بوده که طراحی و برآورد اولیه 
آن انجام شده و شرکت ملی نفت ایران در حال بررسی روش تأمین مالی آن است.

با اجرای پروژه های مذکور حدود ۷ میلیون بشکه به ظرفیت ذخیره سازی نفت 
کشور اضافه خواهد شد. بودجه پیش بینی شده پروژه ها در حوزه نوسازی و بازسازی 
و توســعه تأسیسات و تجهیزات شــرکت پایانه ها در برنامه ۵ ساله حدود ۱۲هزار 

میلیارد تومان است.
 این شرکت دارای۶ منطقه عملیاتی است که ۴ منطقه آن درحال فعالیت بوده 
اما راه اندازی ۲منطقه دیگر یعنی جاســک و ری و تحویل آنها به شــرکت پایانه ها 

درچه مرحله ای قرار دارد؟
پروژه پایانه نفتی جاسک درحال انجام مراحل تکمیلی بوده که متولی ساخت آن 
شرکت نفت وگاز پارس بوده و مقرر شده پس از تکمیل، تحویل شرکت پایانه های 
نفتی ایران شــود. پایانه جاســک که در مکران واقع شــده درآینده ای نزدیک به 

بهره برداری خواهد رسید.این پایانه در فاز نخست، توانایی ذخیره سازی ۱۰ میلیون 
بشکه نفت را دارد و در ۳ فاز تعریف شده که ظرفیت نهایی آن ۳۰ میلیون بشکه 
برای ذخیره سازی است.با راه اندازی آن، این توانمندی را خواهیم داشت که عملیات 
صادرات نفت کشور به غیر ازخلیج فارس از سواحل دریای عمان نیز انجام شود. برای 
افزایش ظرفیت ذخیره سازی نفت درجزیره خارک، پروژه هایی تحت عنوان طراحی 
وساخت مخازن ذخیره ســازی به ظرفیت ۴/۲ میلیون بشکه ای با برآورد اعتباری 
حدود 8۰ میلیون یورو و مدت زمان ۴ سال تعریف شده که هم اکنون مراحل نحوه 
تأمین اعتبار آن، در دست بررسی و اقدام است.با تحقق این پروژه و ساخت مخازن 
موردنظر، علاوه بر افزایش قابلیت اطمینان و پایداری تولید نفت خام کشور از توقف 

تولید هم جلوگیری خواهد شد.
یکی از برنامه های این شــرکت افزایش ظرفیت ذخیره ســازی نفت خام است، 
اتمام مرحله تعمیرات اساسی و آغاز بهره برداری چه زمانی خواهد بود و پیش بینی 

می کنید این مخازن چه میزان دیگر منابع مالی نیاز داشته باشند؟
پایانه نفتی خارک به  عنوان پایانه استراتژیک درحوزه ذخیره سازی و صادرات نفت 
خام کشور و کمک به تکمیل زنجیره ارزش نفت و گاز دارای زیرساخت های مهمی 
همچون پهلوگاه ها، بازوهای بارگیری، خطوط لوله جریانی، مخازن ذخیره سازی و 
ســامانه های اندازه گیری بوده که به روز بودن، چابکی و آمادگی این پایانه در انجام 
مأموریت ها حائز اهمیت اســت. درتعمیرات اساسی مخزن ۲۵ با پیشرفت بیش از 
۵۰ درصد به دنبال اتمام رســوب زدایی مخزن درحداقل زمان و منطبق با برنامه 
زمانبندی از پیش تعیین شده، تعویض ورق های کف مخزن به همراه اجرای سیستم 
حفاظت کاتدی از نوع  آند نواری جهت افزایش طول عمر ورق های کف مخزن در 
دســت انجام است تا مخزن برای تست هیدرواستاتیک و رنگ آمیزی طبق برنامه 

زمانبندی آماده شود.
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 پس از به الزام اتصال مشاغل مختلف به سامانه 
مؤدیان ۲ موج اعتراضی از سوی صنف طلافروشان 
در برابــر این گام تحولــی در نظام مالیاتی ایجاد 
شد؛ موج اول که به نوعی عملیات روانی فراریان 
مالیاتی این صنف بود، همزمان شــد با اول دی 
ماه که مکلف شــدند به ســامانه مؤدیان مالیاتی 
متصل شــوند و صورتحساب های خرید و فروش 
طلا و جواهر را در این ســامانه بارگذاری کنند تا 
درآمدها شفاف و میزان اخذ مبلغ از سوی مشتری 
مشخص شود؛ در این موج اول که با شکست مواجه 
شــد، شــایعه ای در خصوص دریافت مالیات ۲۵ 
درصدی از فروش طلا در شبکه های اجتماعی در 
میان مردم دســت به دست شد در حالی که این 
موضوع صرفاً یک شــایعه بود. این عملیات روانی 
برخی فراریان مالیاتی در راستای اجتناب از ثبت 

معاملات و شفافیت درآمدهای خود بود.
اجرای عملیات روانی اول در شرایطی است که 
طلافروشــان احتمالاً مطلع بودند که آغاز فرایند 
ارائه صورتحساب های خرید و فروش طلا و جواهر 
در این سامانه منجر به استقبال مشتریان خواهد 
شــد و به همین دلیل در ابتدا تلاش کردند تا با 
بهانه دیگری و شایعه سازی مانع اجرای این تکلیف 
شــوند؛ در حقیقت بسیاری از مشــتریان از این 
رویکرد استقبال می کنند زیرا به طور شفاف و واضح 
مشخص می شــود که مبلغ پرداختی توسط آنها 
بابت چه ردیف هایی از هزینه  اجرت، مبلغ طلا و 
مالیات پرداختی است و از پیچیدگی های محاسبه 
که طلافروشــان هنگام معامله در ماشین حساب 
خود به خریدار نشــان می دهند، خواهد کاست و 
همین امر بسیاری از طلافروشان را که احتمالاً در 
هنگام فروش، مبلغ مضاعفی را از خریدار دریافت 
می کردند، نگران کرد. پس از شکســت عملیات 
شایعه سازی آنها در دومین قدم برخی از مغازه ها 
به صورت هماهنگ شــده دست به تعطیلی زدند 
و الزام صدور صورتحساب الکترونیکی سبب شد 
بسیاری از فروشندگان طلا از معامله اجتناب کرده 
و دســت به اعتصاب بزنند. البته که این موج نیز 
مانند عملیات روانی اول در حال شکست است و 
بخش قابل توجهی از کســبه طلا مغازه های خود 
را باز کردند اما در پشــت پرده این اعتراضات چه 

موضوعی نهفته است؟

محتوای اصلی این اعتراض، ممانعت از شفافیت 
معاملاتی و درآمدی است؛ طلافروشان در سه سال 
اخیر به طور میانگین سالانه ۶ میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومــان مالیات پرداخت کرده اند در حالی که یک 
کارمند یا کارگر مبالغی بیشــتر از یک طلافروش 
مالیات پرداخته اســت. همین امر ســنگ بنای 
ناعدالتی در نظام مالیاتی اســت که چرا باید یک 
شغل خاص با درآمدهای هنگفت در برابر فردی 
که درآمد به مراتب کمتری دارد مالیات کمتری 
بپردازد. دولت سیزدهم با اتخاذ رویکرد تحولی در 
نظام مالیاتی زمینه حرکت به سمت مالیات ستانی 
عادلانه را فراهم کرده است؛ یکی از قطعات پازل 
تحول در نظام مالیات ســتانی اتصال مشــاغل به 
ســامانه مؤدیان مالیاتی و ارائه صورتحساب های 
خود در این ســامانه است تا درآمدها و معاملات 
اصناف شفاف شــود. قطعاً برای فراریان مالیاتی، 
این گام تحولی خوشــایند نیست و تمایل ندارند 
که درآمدهای هنگفت آنها شــفاف شــود و مانع 
تداوم این مسیر خواهند شد. مطالبه عموم مردم 
برای اجرای این تکلیف و تداوم این مسیر به نظر 
می رسد امری ضروری است زیرا با تکمیل قطعات 
مختلف پازل تحول در نظام مالیات ستانی، حداکثر 
شدن منافع عمومی است زیرا بار پرداخت مالیات 
فقط روی دوش اقشار کم درآمد نخواهد بود بلکه 
تمرکــز آن بر اصناف و مشــاغل خاصی همچون 
پزشکان، نمایشگاه داران ماشین، وکلا، طلافروشان 
و آرایشگاه های زنانه ای خواهد رفت که تا پیش از 

این از پرداخت مالیات اجتناب می کردند.
تافته جدا بافته طلافروشان در پرداخت مالیات

با اجرای انواع شــگردها توســط فعالان حوزه 
فروش طلا طــی هفته اخیر، از شایعه ســازی و 
خبرســازی کذب تا اعتصاب برخی فروشندگان، 
این موضوع بر همگان عیان شد که فعالان صنف 
طلا  نمی خواهند همچون ســایر مــردم مالیات 
پرداخت کنند. اصل رویکرد در اصلاح نظام مالیاتی 
در بخش مالیات مشــاغل، تمرکز ســازمان امور 
مالیاتی بر مشاغل خاص با درآمدهای هنگفت و 
فرار مالیاتی بسیار بالاست که این امکان را فراهم 
خواهد کرد با واقعی شدن مالیات مشاغل خاص، 
از بخش بزرگی از فرار مالیاتی گســترده مشاغل 
خاص جلوگیری شــود و منابع جدید ایجادشده 

برای کنترل کســری بودجه و مهــار تورم مورد 
استفاده قرار گیرد.

طلافروشان در ســال ۱۳99 به طور متوسط 
۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان، در ســال ۱۴۰۰ 
به طور متوســط ۶ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان و 
در ســال گذشــته 9 میلیون و ۶۰۰ هزار تومان 
مالیات پرداخت کرده اند. به عبارت دیگر مالیات 
پرداختی صنف طلافروشان و جواهرفروشان در 
سه ســال اخیر به طور متوســط در هر سال ۶ 
میلیــون و ۷۰۰ هزار تومــان و در هر ماه ۵۵8 
هزار تومان بوده اســت. رقم نیم میلیون تومان 
در ماه مالیاتی که طلافروشان پرداخت می کنند، 
یک دهم سودی است که این صنف از فروش یک 
ســرویس طلا به دست می آورند. با افزایش چند 
۱۰ برابری قیمت طــلا در دو دهه اخیر، ثروت 
طلافروشان هم چند برابر شده است. با این حال 
تازمانی که اخذ مالیات از طلافروشان به صورت 
سنتی و کاغذی و با مراجعه مأمور مالیاتی انجام 
می گرفت، این صنف به راحتی از پرداخت مالیات 
فرار می کرد. مردم عادی هم همیشــه نسبت به 
این موضوع اعتراض داشــتند امــا به علت نبود 
ابــزاری که بتوان فرار مالیاتی را اثبات کرد، این 

روند ادامه داشت.
ایجاد پارادایم جدید در نظام مالیاتی

در نشست هم اندیشی رئیس کل سازمان امور 
مالیاتــی با صنف طلا و جواهر تهران، رئیس کل 
ســازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه مسیر 
مالیات ســتانی مبتنی بر تعامل و تفاهم است، 
گفت: شــایعات روزهای اخیر مبنی بر افزایش 
۲۵ درصدی مالیات طلا فروشــان بی اســاس و 
کذب است. ســیدمحمدهادی سبحانیان رئیس 
کل ســازمان امور مالیاتی کشــور در نشســت 
هم اندیشــی با صنــف طلا و جواهــر تهران با 
بیان اینکــه به موجب قانون اساســی افزایش 
هیچ نرخ و پایه مالیاتی از طرف ســازمان امور 
مالیاتی انجام نمی شــود و نظام مالیاتی مجری 
مصوبات قانونی اســت، اظهار داشت: شایعاتی 
که در فضای مجازی برای تهییج افکار عمومی 
مبنی بــر افزایش مالیات صنــف طلا و جواهر 
شده اســت کاملًا بی اساس می باشد و از طرف 

سازمان تکذیب شد.

فرار طلایی از مالیات

۱400، ارزش اصل 
طلا، جواهر و 
پلاتین به کار رفته 
در مصنوعات 
ساخته شده از 
فلزات مزبور، معاف 
از مالیات و عوارض 
ارزش افزوده بوده و 
صرفاً اجرت ساخت، 
حق العمل و سود 
فروشنده کالاهای 
مذکور مشمول 
مالیات است.

   آغاز صادرات ریالی به افغانستان و عراق
رئیس کل بانک مرکزی گفت: طرح ریال برون مرزی یا آف شور 
ماه های زیادی است که در بانک مرکزی در حال بررسی است و با 
اجرایی شدن آن درخواست صادرکنندگان برای صادرات ریالی 
به افغانستان یا عراق حل می شود و آنان می توانند با ریال برون 

مرزی رفع تعهدات ارزی خود را انجام دهند.
محمدرضا فرزین عصر پنجشــنبه در حاشــیه نشست شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی خراســان رضوی در جمع 
خبرنگاران با اشاره به نتایج این نشست افزود: این موضوع یکی 
از درخواست های تجار مشهدی برای صادرات به افغانستان بود 
که با اجرایی شدن طرح ریال آف شــور پاسخ داده شده و تجار 
می توانند به جای ارز خارجی برای صادرات از ریال برون مرزی 

بهره گیرند.
وی اظهار کرد: مقررات طرح ریال برون مرزی در بانک مرکزی 
تدوین شــده و تاکنون یک یا دو بانکی اجرای این طرح را آغاز 
کرده اند و بزودی در کل بانک های کشور عملیاتی خواهد شد. 
رئیس کل بانک مرکزی به ســایر توافقات در این نشست اشاره 
کرد و گفت: بطور قطع تکالیف این بانک در خصوص تسهیلات 
ازدواج و تسهیلات فرزند آوری تا پایان سال به طور کامل اجرا 
خواهد شد و سیستم بانکی تمام تسهیلات را خواهد پرداخت، از 
آنجا که تعداد متقاضی مانده در صف این تسهیلات در خراسان 
رضوی زیاد است، مقرر شــد که از حجم متقاضیان در صف ها 

کاسته شده و تسهیلات به همه آنان پرداخت شود.
فرزین اضافه کرد: مشــکل دیگر مطرح شده در این نشست در 
خصوص تعیین وثایق ســنگین برخی از رؤسای بانک ها برای 
تســهیلات خرد بود که این موضوع در بانک مرکزی بررســی 
شــده و در خصوص متخلفین که در برابر پرداخت تسهیلات 
خرد وثایق سنگینی  طلب کرده اند، پیگیری جدی انجام خواهد 

گرفت.
وی با اشــاره بــه ظرفیت بالای خراســان رضــوی در جذب 
ســرمایه گذاران خارجی گفت: توافقاتی در خصوص تســهیل 
شرایط برای جذب ســرمایه گذار خارجی و نرخ آن در نشست 
مزبور با مسئولان خراسان رضوی انجام گرفت. رئیس کمیسیون 
اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی و نماینده مردم مشهد و کلات 
در مجلس نیز در حاشیه این نشست گفت: طبق اعلام شورای 
هماهنگی بانک های اســتان، بیش از ۲۲ هزار نفــر در انتظار 
تسهیلات ازدواج در خراســان رضوی هســتند که نسبت به 

استان های دیگر، در رتبه های پایینی قرار دارد.
حجت الاســلام نصرالله پژمانفر افزود: طبق برآورد کارشناسان 
بانکی، با تخصیص اعتبار حدود ۴۰ هزار میلیارد ریال می توان 
به تمامی متقاضیان در صف تسهیلات پاسخگو بود لذا براساس 
پیگیری از رئیس بانک مرکزی در سفر به مشهد، اعتبار ۴۰ هزار 

میلیارد ریالی برای تسهیلات ازدواج تخصیص پیدا کرد.
گفتنی است، رئیس کل بانک مرکزی به منظور شرکت در یکصد 
و یازدهمین جلسه شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
استان خراسان رضوی و همچنین گفت و گو با فعالان انجمن های 
تخصصی خانه صنعت، معدن و تجارت این اســتان به مشــهد 

مقدس سفر کرده بود.
فرزین در این ســفر یک روزه که مدیــران  کل ارزی، نظارت و 
اعتباری این بانک نیز وی را همراهی می کردند در جلسه شورای 
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی استان که استاندار خراسان 
رضوی و جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز حضور 
داشتند رودررو  با فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان این استان 
در راستای حل مشکلات بانکی و مالی آنان به گفت و گو نشست.

تسهیل مشکلات بانکی تولیدکنندگان و واحدهای تولیدی در 
جهت افزایش تولید و تقویت فرایند صادرات فعالان اقتصادی 
استان خراســان رضوی، از جمله محور هایی است که با حضور 
رئیس کل بانک مرکزی در یکصد و یازدهمین جلســه شورای 
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی این استان بررسی و پیگیری 
 شد. در این جلسه مدیران بانک های مختلف نیز حضور داشتند.

     پوشش بیمه خدمات درمان سوختگی
مدیرکل دفتر خدمات تخصصی ســازمان بیمه سلامت ایران 
درباره خدمات درمان ســوختگی تحت پوشــش این سازمان 
بیمه گر توضیحاتی ارائه کرد.محمد اسماعیل کاملی در گفت وگو 
با ایسنا، درخصوص خدمات درمان سوختگی تحت پوشش بیمه 
ســلامت، گفت: کلیه خدمات و هتلینگ بیماران سوختگی در 
بخش های بستری عادی، سوختگی و بخش مراقبت های ویژه 
سوختگی بر اساس تعرفه مصوب هیأت وزیران با سهم سازمان 
9۰ درصد و در صندوق های دارای تخفیف با سهم سازمان 9۵ 

درصد پرداخت می شود.



پرونده  روز
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۴8   شنبه  ۰9 دی   ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D3
       ایران، تولیدکننده کالاهای حیاتی برای اوراسیا

موافقت نامه تجــارت آزاد ایران با اتحادیه اقتصادی اوراســیا 
اوایل دی ماه سال جاری توســط وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ایران و مقامات پنج کشور عضو اتحادیه و کمیسیون اقتصادی 
اوراســیا، طی مراســمی در حاشیه اجلاس ســران اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا در سنت پترزبورگ روسیه امضا شد. باید از 
ظرفیت  بازارهای جهانی اســتفاده کنیم. ضمن اینکه تجارت 
با کشــورهای عضو بریکس و عضو اکو نیز در دستور کار قرار 
گیرد. تجربه اســتفاده از موافقت نامه ایران و اوراسیا، ما را به 
ســایر بازارهای تجارت رهنمود می کند، تا بتوانیم بازی برد-

برد با سایر کشورها داشته باشیم. اتحادیه اقتصادی اوراسیا با 
واردات ۳88 میلیارد دلاری از جهان، بازاری بسیار بزرگ در 

نزدیکی ایران محسوب می شود.
ورود به بازار ۱۷۰ میلیون نفری

عباس علی آبادی وزیر صنعت، معــدن و تجارت در خصوص 
ثمرات موافقت نامه تجارت آزاد میان ایران و اتحادیه اوراسیا، 
گفت: پنج کشــور عضو اتحادیــه اقتصادی اوراســیا نیازمند 
توانمندی های کشــور مــا در عرصه های مختلــف از جمله 
صنعتی و اقتصادی هســتند. علی آبادی افــزود: اکنون ما از 
بازار این کشورها، اقلام کشاورزی از جمله ذرت و گندم وارد 
می کنیم که با امضای ایــن توافقنامه ارتباط ها گســترده تر 
و تجارت آزاد بین کشــورمان و ســایر کشــورهای عضو این 
اتحادیه صورت می گیرد. وزیر صمت با اشــاره به اولویت ها در 
موافقت نامه تجارت آزاد ایران و اوراسیا بیان داشت: قواعدی 
در این موافقت نامه تعریف شــده که تأمین از تأمین کنندگان 
داخلی اولویت اســت ولی به هر حال فضای رقابتی برای همه 
به وجود آمده است. وی تأکید کرد: این موافقت نامه فرصت و 
فضای خوبی را برای همه فعــالان اقتصادی بویژه بازرگانان و 
تولیدکنندگان برای نفوذ در بازارهای بزرگ کشورهای عضو 
اتحادیه فراهم کرده است که باید بیشترین بهره را ببرند. وزیر 
صمت با اشاره به اینکه نخســتین بار است در دولت سیزدهم 
توانسته ایم با پنج کشور بزرگ و پرجمعیت ۱۷۰ میلیون نفری 
ارتباط تجارت آزاد برقرار کنیم، اظهار داشت: اکنون در شرایط 
تحریم قرار داریم و این امر فرصت خوبی برای افزایش حضور 

اقتصادی کشورمان در عرصه های جهانی است.
فرصتی برای رشد تولید

ارسلان قاسمی، رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی 
اتاق تعاون ایران گفت: کشــورمان در بسیاری از کالاها بویژه 
در حوزه کشاورزی توان صادراتی دارد که اجرای موافقت نامه 
تجارت آزاد با کشــورهای عضو اتحادیه اوراسیا، دسترسی به 
بازار ۷۰ میلیارد دلاری در صنایع غذایی و کشاورزی را برای 

ایران تسهیل می کند.
قاســمی افزود: محدودیت یــا نبود تجــارت آزاد میان ایران 
و کشــورهای اوراســیا یکی از نقایص ما در حــوزه تجارت با 
کشورهای هدف بود که از آن رنج می بردیم. بعد از تحریم های 
ظالمانه غربی ها، بــرای ایران بازارهــای صادراتی و وارداتی 
محدود شــد. وی افزود: کشــورهای حوزه اوراسیا به صورت 
مستقیم یا غیرمســتقیم همسایه کشورمان هســتند و ما با 
کشور ارمنستان مرز زمینی و با کشورهای قزاقستان و روسیه 
مرز دریایی و همچنین با قرقیزســتان و بلاروس نیز همسایه 
هستیم. این کشورها بازار بســیار گسترده ای برای کشورمان 
هستند که در دولت ســیزدهم وارد موافقت نامه تجارت آزاد 
با این کشورها شدیم. رئیس کمیســیون کشاورزی و صنایع 
غذایی اتاق تعاون ایــران با بیان اینکه تجــارت آزاد یک امر 
پسندیده و اجتناب ناپذیراست، بیان داشت: برای کشور ما که 
هنوز تحریم ها وجود دارد این موافقت نامه فرصتی در راستای 
منافع ملی و رشــد تولید خواهد بود تا از این طریق بخشی از 

آثار تحریم ها را خنثی کنیم.

  بانک ملت 7۱0 هزار میلیاردی شد
با برگزاری مجمع عمومی فوق العاده بانک ملت، افزایش ۳۵۷ 
هزار میلیارد ریالی ســرمایه این بانک بزرگ بورسی، به تأیید 
سهامداران رسید تا بزرگ ترین افزایش ســرمایه تاریخ بازار 
سرمایه از محل سود انباشته و از لحاظ مبلغ به نام بانک ملت 

ثبت شود.
به گــزارش روابط عمومی بانــک ملت، در ایــن مجمع که با 
حضور بیش از ۶۵ درصد سهامداران و به ریاست مسعود نصر 
اصفهانی رئیس هیأت مدیره این بانک برگزار شد، پس از ارائه 
گزارش رضا دولت آبادی، مدیرعامل بانک ملت و قرائت گزارش 
حسابرس و بازرس قانونی، سهامداران با افزایش ۱۰۱ درصدی 

سرمایه بانک ملت از محل سود انباشته موافقت کردند.

 در 9 ماهه ســال جاری، حــدود 9۰ درصد 
از هدفگــذاری دولت برای ایجاد یک میلیون و 
88 هزار فرصت شغلی محقق شده که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته ۷۰ هزار شغل بیشتر 

به وجود آمده است.
براســاس داده های ســامانه های فعال نظام 
جامع اطلاعات بازار کار که شــامل سامانه های 
رصد اشــتغال، جامع تســهیلات، اشتغال اتباع 
خارجی، جســت و جوی شــغل و پایش اشتغال 
اســت، از ابتدای فروردین ماه تــا پایان آذرماه 
ســال جاری، بطور میانگین در ۲۷۶ روز منتهی 
بــه اول دی ماه امســال، روزانــه ۳هزارو ۵۱۵ 
فرصت شــغلی در کشــور ایجاد شده است. به 
عبارتــی در 9 ماهه امســال، 9۷۰ هزار فرصت 
شغلی در بخش های سه گانه خدمات، صنعت و 
کشــاورزی به وجود آمده است. دولت سیزدهم 
برای ســال جاری، ایجاد یک میلیون و 88 هزار 
فرصت شغلی را هدفگذاری  کرده بود که حالا با 
تحقق حدود 9۰ درصدی این میزان از اشتغال 
هدفگذاری شــده، فقــط ۱۰ درصد باقی مانده 
است. برآوردها نشــان می دهند، ماهانه حدود 
۱۰8 هزار فرصت شــغلی در بخش های سه گانه 
اقتصادی ایجاد شــده اســت. براســاس پایش 
صــورت گرفته در قالب داده های ســامانه های 
فعــال نظام جامــع اطلاعات بازار کار کشــور، 
۶88 هزار و ۷۰۰ شــغل از مجموع 9۷۰ هزار 
شغل ایجاد شده در بخش های سه گانه خدمات، 
کشــاورزی و صنعت به پایداری رســیده اند. به 
عبارتی ۷۱ درصد از تعداد اشــتغال ایجاد در 9 
ماهه سال جاری به تثبیت رسیده اند. بررسی ها 
حاکی است، میزان اشتغال ایجاد شده در پایان 
امســال از میزان تعیین شده فراتر خواهد رفت. 
علت این موضوع هم افزایش اشــتغال خانگی، 
رشــد تعداد فرصت های شغلی تعاونی ها و رشد 
اشــتغال صنعتی و رونق خدمات در سال جاری 
بوده و پیش بینی ها حکایت از آن دارند که این 
روند در ســه ماهه انتهایی سال جاری نیز ادامه 

خواهد داشت.
جزئیات اشتغال در سال گذشته

ســال گذشــته طی همین مدت، 9۰۰ هزار 

فرصت شغلی ایجاد شده بود که امسال ۷۰ هزار 
بیشتر ایجاد شده و بیانگر این موضوع است که 
دولت سیزدهم در اجرای برنامه های اشتغالزایی 

موفق عمل کرده است.
سال گذشته در ۲۷۶ روز منتهی به زمستان 

۱۴۰۱، ۳۲۶۰ شغل روزانه ایجاد شد.
ســال گذشته نیز دولت ســیزدهم به وعده 
اشتغالزایی خود جامه عمل پوشاند و در ۱9 ماه 
منتهی به پایان این سال توانست یک میلیون و 
9۷۰ هزار شغل ایجاد کند که بیش از دو سوم 
این اشتغال بر اســاس داده های جریان نیروی 

کار فصلی به پایداری اشــتغال دست یافتند.
دولت ســیزدهم از تابســتان سال ۱۴۰۰ تا 
پایــان ســال ۱۴۰۱، در یک برنامــه جامع اما 
فشــرده و جهادی، میزان اشــتغالزایی را برای 
تعــداد ماه های باقی مانده ســال های ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ تدویــن کــرد، بدین ترتیــب برای این 
۱9 ماه، ایجاد یک میلیون و 8۵۰ هزار شــغل 
را هدفگــذاری کرد. بدیــن ترتیب، برای ۷ ماه 
باقی مانده از سال ۱۴۰۰، ایجاد ۶۵۰ هزار شغل 
و برای ســال ۱۴۰۱، ایجاد یک میلیون و ۲۱۲ 
هزار شغل هدفگذاری شد که در این مدت یک 

میلیون و 9۷۰ هزار شغل ایجاد شد.
عملکرد دولت در 9 ماهه امسال

دولت سیزدهم برای تحقق اهداف اشتغالزایی 
خود و برای کاهش نرخ بیکاری، ســامانه ملی 
رصد اشتغال را ایجاد کرد تا اشتغال ایجاد شده 

را در راســتای تثبیت آنها پایش کند.
گــزاره ای که تــا پیش از دولت ســیزدهم 
مغفول مانده و برنامه های اشــتغالزایی دولت ها 
فاقد این نوع سامانه بود، به همین دلیل بیشتر 
سیاســتگذاری های دولت ها بر پایه پول پاشــی 
صرف و رهاشدگی بازار کار بود. به همین دلیل 
بود که اغلب فرصت های شــغلی ایجادشده، به 
دلیل بی توجهــی دولت ها پس از مدتی از بین 
می رفتند و دولت ها هیچ برنامه ای برای تثبیت 

نداشتند. ایجادشده  اشتغال 
در ایــن دولت، بنابر پول پاشــی صرف برای 
ایجاد شــغل نبود. از این رو ســامانه رصد ملی 
اشــتغال ایجاد شد تا علاوه بر اینکه بازار کار را 

به صورت مداوم پایش کند خدمات اشــتغالی 
کــه به افراد در این ســامانه ارائه می شــود، از 
طریق سه مرحله نســبت به مشاغل ایجادشده 
مورد نظارت و صحت ســنجی قــرار  گیرند. در 
این ســامانه کارشناســان و بازرسان در مرحله 
نخست به کسانی که خدمات دریافت کرده اند، 
پیام ارســال می کنند. در مرحله دوم تماس و 
در مرحله ســوم نظارت بــه صورت حضوری و 

انجام می شود. میدانی 
در مرحلــه نظــارت میدانــی بر اشــتغال 
ایجادشــده توســط وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، کارشناسان از محل اشتغال ایجادشده 
براســاس هویت افراد بازرسی انجام می دهند و 
نحوه پرداخت تســهیلات اشتغالزایی را به ثبت 
می رسانند تا از این طریق تسهیلات به شاغلان 
واقعی برای رونق کســب وکارها پرداخت شود 
و از هرگونــه انحراف در تســهیلات جلوگیری 
شود. ســامانه رصد ملی اشــتغال کشور، برای 
کسب اطلاعات دقیق از ورودی ها و خروجی ها 
به بازار کار و میزان اشــتغال ایجادی راه اندازی 
شده است تا سیاستگذاری ها و وضعیت بیکاران 
و شاغلان مورد بررسی قرار گیرد. به این ترتیب، 
ســامانه رصد ملی اشــتغال، به عنوان سومین 
منبع آماری کشــور پس از مرکز آمار و سازمان 
تأمین اجتماعی اســت که البته منبع معتبری 

اســت، چرا که بازار کار روزانه رصد می شود.
تعهدات دســتگاه های  انجــام 9۰ درصدی 

اجرایی در حوزه اشتغال
بر پایه گــزارش وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، با ثبت 9۷۰ هزار شــغل از ابتدای 
سال جاری تا پایان آذرماه ، دستگاه های اجرایی 
برای ایجاد شغل و حمایت از اشتغال، به میزان 
9۰ درصد تعهداتشــان را عملیاتــی کرده اند. 
براســاس مصوبه شورای عالی اشــتغال کشور، 
تعدادی از دســتگاه ها و نهادهای اجرایی کشور 
در برنامه اشــتغا لزایی دولــت متعهد به ایجاد 
یا حمایت از اشــتغال شــده بودند که براساس 
آمارهای ارائه شــده، میزان عملکرد شــان یا به 
عبارتی تعهدشــان به برنامه اشتغالزایی به 9۰ 

درصد رسیده است.

اشتغال روزانه 3515 نفر در 2۷6 روز

بازخوانی همزمان 
رشد 90 درصدی 
اشتغالزایی 
دستگاه های 
متعهد و تثبیت 7۱ 
درصدی اشتغال 
تمام وقت در کشور 
نشان می دهد که 
فضای اشتغال به 
سمت تمرکز بر 
بازار کار رسمی و 
شایسته پیش رفته 
است.
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بعــد از محکومیت شــرکت بهمــن موتور به 
گرانفروشی و الزام به پرداخت بیش از ۵ هزار میلیارد 
تومان خسارت، دو شرکت مدیران خودرو و کرمان 
موتــور هم درمجموع به پرداخت بیش از ۲هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان و بازگرداندن اضافه دریافتی از 
مشــتریان محکوم شده اند؛ بر این اساس ثابت شد 
که سه مونتاژکننده خودرو در حق مردم اجحاف و 
پول بیشتری را دریافت کردند و حال باید رضایت 

مشتریان خود را کسب کنند.
این مجموعه ها از زمانی که متوجه شدند دولت 
ســیزدهم تأکید بر اجرای قانون دارد و همچنین 
حمایت از حقوق مصرف کنندگان در اولویت است، 
سعی کردند برای جلب حمایت بیشتر و جلوگیری 
از تغییر نگاه مردم، اقدامات متعددی را انجام دهند. 
برخی از آنها نقطه وصلی با نمایندگان مجلس پیدا 
کردند و آنها را به کارخانه های خود دعوت کردند 
تا مورد تعریــف و تمجید قرار گیرند و از اتهامات 
مبرا شــوند و همچنین با پول پاشی به رسانه های 
نزدیک خود، فضایی را ایجاد کردند که رسانه های 
منتقد آنها)برخی از خودروسازان مونتاژکار( مورد 
حمله قرار گیرند و اینگونه وانمود شــود که رسانه 

دولت، ضد بخش خصوصی است.
طــی چند ماه اخیر، روزنامــه ایران اقتصادی، 
نسبت به گرانفروشی برخی از مونتاژکاران و پرونده 
این مجموعه ها در ســازمان تعزیــرات حکومتی 
اطلاع رسانی کرده بود، اما هیچ کدام آنها گرانفروشی 
خود را نپذیرفتند و بر این امر تأکید داشــتند که 
هیچ گرانفروشــی ای رخ نداده است. در این میان 
شورای رقابت هم پا را فراتر از وظایف قانونی خود 
برداشت و طی نامه ای به سازمان تعزیرات حکومتی 
در تاریــخ ۲۵ آذرماه اعلام کرد که از ابتدای ورود 
شورای رقابت به موضوع خودرو، بازار خودروهای 
سواری مونتاژی )CKD( )که شرکت بهمن موتور 
نیــز یکی از تولیدکنندگان آن اســت(، انحصاری 
تشــخیص داده نشــده و مشــمول قیمت گذاری 
شــورای رقابت نبوده اند. اولین بــار در تاریخ ۱۱ 
بهمــن ۱۴۰۱خودروهای مونتاژی نیز مشــمول 
انحصار و ملزم به تبعیت از قاعده قیمتی شــورای 
رقابت شدند، بنابراین شرکت بهمن موتور تا پیش 
از تاریخ ۱۱ بهمن ۱۴۰۱هیچ الزامی برای تبعیت 
از قاعده قیمتی شورای رقابت و فروش محصولات 
خود به قیمت های محاســبه شده توسط فرمول 

شورای رقابت نداشته است.
امــا ۲9 آذرماه احمد اصانلو، رئیس ســازمان 
تعزیرات حکومتی درباره تخلف گروه بهمن گفت: 
رویکرد این ســازمان از پشــت میز نشستن ها و 
منتظر ماندن برای گزارش هــای خرد و غیرمؤثر 
بر نظارت های بازار به سمت رویکردهای میدانی و 
مطالبه گری از نهادها حرکت کرده است، به  طوری  
که ما در این مطالبه گری ها با حضور رؤسای شعب 
و قضات به تخلفات محرزشده رسیدگی می کنیم. او 
ادامه داد: شرکت خودرویی که برخی از خبرنگاران 
پیگیر آن بودند و در حــوزه خودروهای مونتاژی 
فعالیــت می کرد، با ورود ما و همکاری ســازمان 
حمایت، رأی بدوی آن صادر شــد و درنهایت ۲8 
آذرماه محکومیت این شــرکت دوباره تأیید شــد 
و دادگاه تجدیدنظــر نیز ایــن رأی را                              تأیید کرد. 
شرکت بهمن خودرو محکومیتش احراز شده، اما 
میزان مجازات آن اصلاح شده است، به  طوری  که 
این شرکت خودروسازی به بیش از ۵ هزار میلیارد 

تومان پرداخت خسارت محکوم شده است.  
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی گفت: شرکت 
بهمن موتور در دادگاه بــدوی رأی ۱۳ میلیارد و 
8۶۰ میلیــون تومانی دریافت کرده بود، اما بعد از 
بررســی های مختلف و نظر گمرک و کارشناسان 
مختلف در نهایــت دادگاه رأی قطعی محکومیت 
بهمــن موتــور را صادر کرده و این شــرکت را به 

پرداخت جریمه یاد شده محکوم کرد.
از زمانی کــه نرخ ارز دســتخوش تغییر شــد 
و دولــت گذشــته نتوانســت آن را کنترل کند، 
برخــی از مجموعه ها بــرای زیاده خواهی خود به 
سمت گرانفروشــی رفتند. آنها با ارائه قیمت های 
جدیــد در حــق مــردم اجحاف کردنــد و دلیل 
تمــام گرانفروشــی های خود را نــرخ ارز، عنوان 
کردند.  روز پنجشنبه، سخنگوی سازمان تعزیرات 
حکومتی گفت: دو شرکت مدیران خودرو و کرمان 
موتوردرمجموع به پرداخت جریمه ای بیش از۲۵۰۰ 
میلیارد تومــان و بازگرداندن اضافــه دریافتی از 
مشــتریان محکوم شــده اند. محمدعلی اسفنانی 
ادامه داد: این میزان محکومیت مربوط به بیش از 
۲۰۰۰ پرونده شکایت از این دو خودروسازی بوده 
است که رأی تعداد زیادی از این پرونده ها قطعی 
شده است و برخی پرونده ها با اعتراض محکومان 

به تجدید نظر فرستاده شده اند.

او گفــت: جریمه ای که برای شــرکت مدیران 
خودرو درنظر گرفته شــده اســت ۲۱۰۰میلیارد 
تومان جریمه نقدی اســت که بایــد به صندوق 
دولت پرداخت شود و ۲۲۰ میلیارد تومان هم باید 
به مشتریان از باب اضافه دریافتی بازگردانده شود.

جریمه ای هم که برای شرکت کرمان موتور درنظر 
گرفته شده است ۱۷۶ میلیارد تومان جریمه نقدی 
است و ۲ میلیارد تومان هم از خریدارانی که اضافه 

دریافتی از آن ها داشته اند.
در ایــن میان یکی از خریــداران خودرو گفت: 
چندی پیش تیپ ۷ پرو از شرکت مدیران خودرو 
خریداری کردم، مبلغی که به من اعلام کردند یک 
میلیارد و ۶۶۷ میلیون و8۰۰ هزار تومان بوده ولی 
حدود ۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیون تومان اضافه تر دریافت 

شده است.
یکی دیگر از خریداران خودرو نیز گفت: خودرو 
کی۷ از شرکت کرمان خودرو به مبلغ یک میلیارد 
و 89۱ میلیون خریداری کرده ام که قیمت شورای 
رقابت یک میلیارد و ۱۰۰میلیون تومان بوده است.

شاکیان حقیقی دیگری نیز از ۵۰۰ هزار تومان به 
بالا، پول بیشتری پرداخت کردند و اکنون خواهان 
آن هستند که مونتاژکار پول آنها را برگرداند. البته 
در بین خودروســازان داخلی هــم چنین اتفاقی 
افتاده اســت. شرکت های خودروســاز برای آنکه 
گرانی صورت گرفته را توجیه کنند، از واژه »آپشن 
و اســتاندارد8۵ گانه« استفاده می کنند. قطعاً این 
اتفاق هم از سوی مراجع ذیصلاح بررسی می شود 
و همانطور که وزیر صمت عنوان کرده اســت هیچ 
خودروسازی حق ندارد، محصولی را غیر از آنکه به 
مردم در سامانه یکپارچه فروخته است به اجبار و 
تحت عناوین آپشن و... تغییر و به مردم تحویل دهد.

شفاف سازی در برابر گرانفروشی
حســین فرهید زاده، رئیس ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولید کننــدگان نیز گفت: هر 
قراردادی بســته شده باشد و فروشی اتفاق افتاده 
باشــد که مغایر با قیمت شــورای رقابت باشد آن 
گرانفروشی است و برای آن پرونده تشکیل می شود 
و بعــد از مراحــل اداری برای ســازمان تعزیرات 
حکومتی ارسال می شود. چندی پیش عنوان شده 
 K۷ بود بیشــترین گرانفروشی مربوط به خودروی
)JIAYUE X7( کرمان موتــور بــا ۷۱۳ میلیون 

تومان بوده است.

سازمان تعزیرات جلوی گرانفروشی

قیمت پایه اعلامی 
این خودرو از سوی 
شورای رقابت بیش 
از یک میلیارد و 
۱۳7 میلیون تومان 
اعلام شده، اما 
قیمت کارخانه ای 
آن یک میلیارد 
و ۸۵0 میلیون 
تومان است که 
گرانفروشی 7۱۳ 
میلیون تومانی را 
رقم زده است.

   جلوگیری از خروج ارز دســتاورد جزیره  زیبای 
کیش است

امین حسین رحیمی خواستار اجرای دقیق قوانین مناطق آزاد 
شد و از پیگیری این مهم در هیأت دولت خبر داد. به گزارش 
روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد کیش، وزیر 
دادگستری که به منظور گشایش ساختمان جدید دادگستری 
به کیش سفر کرده اســت در آیین بهره برداری این ساختمان 
که پنجشــنبه هفتم دی ماه در سالن رازی مرکز همایش های 
بین المللی کیش برگزار شــد، بر اجرای کامل قوانین مناطق 

آزاد تأکید کرد.
امین حســین رحیمی بــا بیان اینکــه جلوگیــری از خروج 
ارز دســتاورد مهم منطقه نمونه گردشــگری کیش اســت، 
جزیره کیش را جایگزین مناســبی برای ســفر های خارجی 
هموطنانمان دانســت که می توانند از نعمت های خدادادی، 
زیرساخت های مناسب گردشگری، آب و هوای مناسب و نظم 

و انضباط حاکم بر این جزیره نهایت لذت را ببرند.
وی با بیان اینکه جزیره کیش در حوزه گردشگری نقش فعالی 
ایفا کرده است خواستار توسعه گردشگری بیش از پیش این 
منطقه شد. وزیر دادگستری ادامه داد: مناطق آزاد برای توسعه 
اقتصادی کشور تأسیس شــده اند و همه ارکان و حوزه ها باید 
برای اجرای دقیق قوانین و مقررات چگونگی اداره مناطق آزاد 
با دقت نظر بیشــتری تصمیم گیری کنند که به نظر می رسد 

تاکنون در این زمینه دقت کافی وجود نداشته است.
امین حســین رحیمی با بیان اینکه به دلیــل جایگاه خاص 
منطقــه آزاد کیــش اختیارات و ســاختار شهرســتان برای 
دادگستری کیش در نظر گرفته شده است، تأکید کرد: با توجه 
به حضور سرمایه گذاران و ســرمایه گذاری های ویژه، مسائل 
متعدد ساکنان و گردشگران و حضور اتباع خارجی در کیش، 
باید زیرساخت های مناسبی برای اجرای وظایف قوه قضائیه در 
نظر گرفته شود که بهره برداری از ساختمان جدید دادگستری 

یکی از آن موارد است.
وزیر دادگستری ادامه داد: همه دســتگاه ها از جمله دستگاه 
قضایی بــرای انجام وظایــف و مأموریت های خــود نیازمند 
هموار ســازی قوانین و مقررات و تأمین امکانات و تجهیزات 
هســتند که اراده دولت در برنامه هفتم توسعه بر اجرای این 

مهم است.
وی تأمین منابع انســانی قوه قضائیه را امری مهم برای تأمین 
امنیت گسترده قضایی در کشور برشــمرد و گفت: آسایش و 
تأمین امنیت روانی مردم یکی از دســتاورد های مهم دستگاه 
قضاست که برای تحقق بیش از پیش آن همواره برنامه ریزی 

و تلاش می شود.
وی با گرامیداشت یاد قاسم سلیمانی و همرزمش سردار رضی 
خاطرنشان کرد: امنیت و آســایش در کشور را مدیون شهدا، 
جانبازان و رزمندگان هســتیم و باید قدردان ایثار و فداکاری 

آنان باشیم.
وزیر دادگســتری همبســتگی، همدلی و اتحاد ساکنان اهل 
تشیع و تســنن و تعامل و همکاری دســتگاه های مختلف را 
در کیش مطلوب و شایسته دانســت و از سازمان منطقه آزاد 
کیش به واسطه ساخت ســاختمان جدید دادگستری کیش 

تقدیر کرد.

   فرار مالیاتی هزار میلیارد تومانی یک برند معروف 
لوازم خانگی

سازمان امور مالیاتی از کشــف فرار مالیاتی یک هزار میلیارد 
تومانی از ســوی یک برند معــروف لوازم خانگی در اســتان 
خوزستان خبر داد. به گزارش ایســنا، اداره کل امور مالیاتی 
خوزستان در راستای بررســی تعدادی از کارت های بازرگانی 
صوری و اجــاره ای با انجام اقدامات گســترده و همه جانبه به 
شبکه درهم تنیده ای از شــرکت های زیرمجموعه نمایندگی 

یکی از برندهای معروف کالای خانگی دست یافت.
به گفته علی خورشــیدی مدیر کل اداره امور مالیاتی استان 
خوزستان، این شرکت ها با سوء استفاده از کارت های بازرگانی 
اجاره ای، اقدام به واردات کالاهای آن برند و قطعات مورد نیاز 
جهت خدمات پس از فروش آن کالاها کرده اند. وی از کشف 
فرار مالیاتی یک هزار میلیارد تومانی این برند معروف کالای 

خانگی در استان خبر داد.
خورشیدی افزود: به دلیل تعدد کارت های بازرگانی اجاره ای 
و صوری استفاده شده در سال های مختلف میزان دقیق فرار 

مالیاتی صورت گرفته تحت بررسی و اقدام تخصصی است.
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 به پروانه فعالیت اپراتورها
اپراتورهــای ارتباطــی در ماه های گذشــته 
درخواســت افزایش تعرفه خدمــات اینترنت را 
بارها به ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات 
رادیویی )رگولاتوری( ارائه داده و حتی در چند 
روز اخیر نامه ای بــرای افزایش دوبرابری تعرفه 
به رئیس جمهور تقدیم کردند. اما از آنجایی که 
ســازمان رگولاتوری وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات هیــچ وقت موافق افزایش صددرصدی 
تعرفه اینترنت نبود و برای افزایش چند درصدی 
شرط و شروطی را تعیین کرد که یکی از شروط 
افزایش کیفیت و ســرعت ۳۰ درصدی اینترنت 
برای کاربران اســت تا این افزایــش نرخ تعرفه 
اینترنت تنها با حداکثر در ســقف تورم سالیانه 
صورت گیرد، از این رو بر اساس مصوبه سال 9۶ 
برای اینترنت همراه یک سقف و کفی تعریف شده 
اســت، به همین دلیل اصلاح تعرفه ها بر اساس 
همان سقف و کف قیمتی که در سال 9۶ مصوب 

شده است، انجام  می شود.
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات پیش از ایــن هم گفته بــود که در 
صورت پذیرش شــروط از ســوی اپراتورها، این 
شــروط ابلاغی به عنــوان الحاقیه در پروانه این 
اپراتورها لحاظ خواهد شــد تا از ضمانت اجرایی 
لازم برخوردار شــود؛ البته حتی در این صورت 
هم رگولاتوری هیچــگاه با افزایش صددرصدی 

تعرفه موافق نبوده است.
زارع پور با بیان اینکه اپراتورها مدت هاست که 
درخواســت افزایش تعرفه دارند گفته، اپراتورها 
اعتقاد دارند با درآمد کنونی امکان توسعه شبکه 
را ندارنــد و حتی برخی از اپراتورها اســتدلال 
می کنند که با درآمد خود نمی توانند وضع موجود 

را حفظ کنند.
وزیر ارتباطات تأکید کرده جلسات متعددی 
در وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات برگزار 
شده و مســائل مورد بررسی قرار گرفته است و 
به تازگی هــم اپراتورها نامه ای به رئیس جمهور 
نوشتند و درخواست افزایش تعرفه زیادی داشتند 

که ما برخی از استدلال های آنها را نپذیرفتیم.
زارع پور گفته است از سال 9۶ تعرفه ها تغییر 
نکرده، اما در حوزه نیروی انســانی و تجهیزات و 
قیمــت ارز افزایش قیمت وجود دارد، از این رو 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی شرط 
و شــروطی را برای افزایش تعرفه ها به اپراتورها 
اعلام کرده و آن را منوط به افزایش کیفیت شبکه 

ارتباطی کشور کرده است.
وی افزوده ما دنبال ســود اپراتور نیســتیم و 
هدف ما افزایش کیفیت شبکه است. اگر شرایطی 
که رگولاتوری به اپراتور ابلاغ کرده، بپذیرند، ما 

درباره آن تصمیم گیری می کنیم.
وزیر ارتباطات بیان کرد، هر چند درخواست 
افزایــش صددرصــدی تعرفه را بــه هیچ وجه 
نمی پذیریــم، چراکه در شــرایط فعلی کشــور 
امکان پذیر نیست. اگر تصمیمی گرفته شود حتماً 
بر سقف تورم کشور خواهد بود، البته اگر شرایط 
وزارت ارتباطات برآورده نشــود، حتماً اپراتور را 
جریمه خواهیم کرد. شــرط و شروط به الحاقیه 

پروانه فعالیت آنها تبدیل می شود.
از آنجایــی که در نشســتی کــه اپراتورهای 
ارتباطی با حضور در ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی برگزار کردند، شروط مورد نظر 
این ســازمان را پذیرفته اند بنابراین اپراتورهای 
ارتباطی باید افزایش سایت های نسل پنجم به ۱۰ 
درصد تا پایان سال ۱۴۰۳، افزایش پوشش نسل 
چهارم در کشور به 9۶ درصد تا پایان سال ۱۴۰۳ 
و افزایش ۳۰ درصدی میانگین سرعت اینترنت 

در ۶ مــاه آینده را در برنامه خود قرار دهند.
تغییر تعرفه با افزایش کیفیت اینترنت

پیش از این رئیس ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی هم گفته بود که هر نوع تغییر 
تعرفه ای مشروط بر افزایش کیفیت است و اپراتور 
باید بداند قرار است افزایش درآمد خود را چگونه 

هزینه کند و این خواسته را عملیاتی کرد.
 »امیــر لاجــوردی« در بازدید از بیســت و 
چهارمین نمایشگاه تلکام درباره تغییر تعرفه های 
اینترنت ســیار که از سوی اپراتورها مطرح شده 
اســت، اظهار کــرد کــه وزارت ارتباطات یک 
وزارتخانــه تخصصی اســت و ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی موضوعات را کاملًا 

تخصصی بررسی می کند.
قائم مقــام وزیر ارتباطات در حوزه ارتباطات 
بیان کرد که بحث افزایش تعرفه همیشه مطالبه 
اپراتورهای ارتباطی بوده و در سال های اخیر این 
مطالبه بیشــتر هم شده است، البته در بازه های 
مختلــف داده هــای این اپراتورهــا را دریافت و 
ارزیابی می کنیم و متناســب با شــرایط تصمیم 

می گیریم.
وی گفته اپراتورها درخواســت افزایش تعرفه 
و داده های آماری از وضعیت شــبکه خود را در 
اختیار ما قرار داده انــد. ما اختیار و امکان برای 

تغییر تعرفــه داریم، ولی هر نــوع تغییر تعرفه 
مشــروط بر این اســت که آیا همراه با افزایش 
کیفیت است و اپراتورها افزایش درآمد را چگونه 

می خواهند هزینه کنند.
لاجوردی بیان داشــت که از اپراتورها برنامه 
توسعه ای خواسته ایم. شاخص های ارتقای کیفیت 
شبکه را به آنها اعلام کرده ایم که شامل شاخص 
افزایش سرعت و پکت لاس )واحدهای کوچکی از 
داده به نام بسته ارسال و دریافت است( می شود و 
گفته ایم که تا پایان سال سرعت دسترسی چقدر 
باید افزایش پیدا کنــد و این افزایش کیفیت تا 

سال دیگر باید چه میزان باشد.
وی تأکید کرد، بحث دیگر مربوط به توســعه 
فناوری های نو و جدید اســت. بــرای مثال در 
حــوزه اینترنت نســل پنجم برنامــه خود را به 
اپراتورها اعلام کرده ایم که ســال آینده باید به 
چه هدفگذاری برسیم و چه نیازمندی هایی داریم 

تا زیرساخت ها توسعه پیدا کند.
 فعال سازی اینترنت هدیه دولت از ۱۲ دی

پیش از این وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اعــلام کرده بود چــون به پایان ســال نزدیک 
می شــویم و هزینه های مــردم در حال افزایش 
اســت، بنابراین اگر تصمیمــی مبنی بر افزایش 
قیمت تعرفه اینترنت گرفته شود حتماً بسته هایی 
را از ســوی اپراتورها به عنوان هدیه برای مردم 

درنظر خواهیم گرفت.
در همین راســتا، دولت بعــد از موافقت ۳۰ 
درصــدی با افزایش تعرفه اینترنت به وعده خود 
عمل کرد و با ارسال پیامکی به کاربران اینترنت 
اعلام کرد که برای فعال ســازی بســته اینترنت 
رایــگان اهدایی دولــت، از تاریخ ۱۲ دی ماه به 
پنجــره ملی خدمات دولت هوشــمند به آدرس 
my.gov.ir مراجعه و شماره پیش فرض خود 
را انتخاب کنند.»عیسی زارع پور«، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات روز چهارشنبه هفته گذشته 
در حاشــیه جلســه هیأت دولت درباره اصلاح 
تعرفه های اینترنــت اپراتورها اعلام کرد، دولت 
بــرای جبران اصلاح تعرفه کــه پس از پذیرش 
شاخص های رگولاتوری از سوی اپراتورها برای آن 
تصمیم گیری می شــود، یک بسته هدیه اینترنت 
در نظر دارد، از این رو روز پنجشــنبه ۷ دی ماه 
پیامک هایــی مبنی بر دریافــت اینترنت هدیه 
برای مردم ارســال شد که نشان از تحقق وعده 
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در خصوص 

اینترنت هدیه دارد.

اپراتورها شاخص های ابلاغی رگولاتوری را پذیرفتند

وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به 
صورت مشروط با 
رعایت سقف تعرفه 
تعیین شده در 
مصوبه تصویب شده 
سال 96 موافقت 
کرد. از این رو 
اپراتورها می توانند 
با رعایت شروط 
تعیین شده.

     هر چقدر یک کشور پیشرفته تر باشد حوادث را 
محلی تر مدیریت می کند

بروز حوادث و بلایای طبیعــی و بحران ها، واقعیتی اجتناب 
ناپذیر در کل دنیاســت؛ ســالانه در نقاط مختلف کشــور 
حوادثــی مثل زلزله، ســیل و آتش ســوزی جنگل ها روی 
می دهد. بحران، به خــودی خود، نظم طبیعــی زندگی را 
بر هم می زند و در صورت نبود مدیریــت صحیح، می تواند 
آســیب های جبران ناپذیری را به منطقــه وارد کند. اما در 
برخورد بــا بحران و بــرای مدیریت آن به چــه نکاتی باید 

توجه کرد؟
دکترعلی نصیری، رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران، در حاشــیه دوره آموزش خبرنگاری 
بحران که با هدف آشــنایی خبرنگاران بــا مفاهیم کلیدی 
مدیریــت بحــران در صحنه برگــزار شــد، در گفت و گو با 
خبرنــگار »ایــران« در این زمینــه عنوان کــرد: مخاطره 
پدیده ای فیزیکی اســت که ویژگی اصلی آن توان آســیب 
زدن به زندگی ماست. اگر حادثه، جامعه را از شرایط عادی 
خارج کند و نیازمند مداخله جدید نیروهای امدادی باشد، 
شرایط اضطراری است. استفاده از کلمه حوادث غیرمترقبه 
برای تشــریح وضعیت زلزله خیزی اشــتباه است، زیرا در 

کشور ما زلزله رخدادی است که همواره اتفاق می افتد.
وی افزود: هر چقدر یک کشور پیشــرفته تر باشد، حوادث 
را محلی تــر مدیریت می کند و هرچه کنتــرل هر بحران به 
مراتب بالاتر نیازمند باشــد، نشــان دهنده این اســت که 

مدیریت محلی خوبی صورت نگرفته است.
رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران، 
با اشــاره به اهمیت هماهنگی و مدیریت واحد در حوادث، 
گفت: حادثه موجودی زنده است؛ حین وقوع هر حادثه ای 
احتمال وقوع حوادث دیگــری متأثــر از آن حادثه اصلی 

وجود دارد که باید به آن توجه کرد.
 مدیریت بحران

 با توجه به سه مرحله پیشگیری
 آمادگی در حین وقوع و پس از وقوع

صمیم مرادی روزبهانی، معاون آمادگی و عملیات سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شــهر تهران، به تشریح چرخه 
مدیریت بحران و تقســیم بندی آن در پیش، حین و پس از 
بحران پرداخت و درباره مراحل مختلف چرخه پیشــگیری، 
آمادگی، مقابله و بازیابــی توضیح داد: بحران ســه مؤلفه 
دارد؛ اول اینکه تهدید ایجاد می کند، محدودیت وقت دارد 
و شگفتی ایجاد می کند. درنتیجه با شــناخت بهتر بحران، 
امکانات و محدودیت ها می توانیم از افزایش آســیب پذیری 

جلوگیری کنیم.
وی گفت: پیشــگیری مجموعه تمهیدات و اقداماتی است 
که عمدتاً پیــش از وقوع بحران و لزومــاً در حین یا پس از 
وقوع بحران با هدف جلوگیری از بــروز خطر یا کاهش آثار 
زیانبار آن انجام می شود. در این زمینه، نوسازی بافت های 
فرسوده، مقاوم سازی و بهسازی لرزه ای پل ها، مقاوم سازی 
ایســتگاه های تقلیل فشــار گاز و نمونه هایی از این دست 

باید انجام شود.
روزبهانــی، در خصوص اقدامات لازم پیــش و پس از وقوع 
بحران توضیح داد: انتقال اطلاعات مناسب درباره خطرات 
موجود در محیط پس از ارزیابی ریسک باید صورت پذیرد. 
همچنین افزایــش آگاهی عمومی مردم دربــاره چگونگی 
شناســایی و ارائه اطلاعات مربوط به حوادث را باید مدنظر 
داشته باشــیم. در زمینه پس از وقوع نیز، استفاده از توان 
رسانه ای به عنوان یک سیســتم هشدار مؤثر و در دسترس 
برای مردم، به اشتراک گذاشتن پیام های سریع و قابل اجرا 
برای مردم در زمان وقوع حوادث، واگذاری نقش توان رصد 

در پیشگیری از اتفاقات قریب الوقوع
 و پیامدهای حادثه و اطلاع رســانی به تمام اقشــار آسیب 
دیده جامعه، با ابزارهای لازم متناســب بــا نیازمندی ها و 

محدودیت های آنها باید در اولویت امور باشد.
او در زمینه آمادگی در مقوله بحران گفت: پدیده های مهم 
در افزایش آمادگی، شــامل مطالعــه، تحقیق، جمع آوری 
اطلاعات، برنامه ریزی، ســازماندهی، طراحی، تأمین منابع 
و امکانات، آموزش، تمرین و مانور، تجهیز مرکز فرماندهی 
و کنترل، توســعه سیســتم شــتابنگاری، تأمین و ذخیره 
تجهیزات، فعال ســازی ســتادها و اجرای مانورها، تشکیل 
گروه های مردمی، شناســایی اماکن اســکان اضطراری و 

مقابله و بازسازی است.
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 رئیــس انجمن جراحان پلاســتیک و زیبایی 
ایران و نماینده ایران در انجمن بین المللی جراحان 
پلاســتیک زیبایی )ISAPS(، با اعلام اینکه رواج 
بی رویه اعمال جراحی زیبایی در یک چرخه ناسالم 
قرار گرفته است، درباره تبلیغات غیرمتعارف و پرزرق 
و برق، عکس های فریبنده و حضور دلالان حرفه ای 

در این حوزه به مردم هشدار داد.
دکتر »بابــک نیکومرام« با اشــاره به افزایش 
توریســم سلامت در کشور به »ایران« گفت: ایران 
در حوزه پزشکی در دنیا مطرح است و حرف برای 
گفتن دارد جراحان ایرانی جزو افراد شاخص پزشکی 
در دنیا محسوب می شوند. با نگاهی به آمار توریسم 
سلامت درمی یابیم افراد بسیاری از اقصی نقاط دنیا 
به ایران سفر می کنند تا توسط متخصصان ایرانی 
درمان شــوند و همین امر برای کشور ارزآوری به 

همراه داشته است.
نابســامانی در حوزه مدیریــت اعمال جراحی 

زیبایی در کشور
نماینده ایران در انجمــن بین المللی جراحان 
پلاستیک زیبایی )ISAPS( در خصوص چالش های 
حــوزه جراحی زیبایی در کشــور گفــت: یکی از 
چالش های مهم حوزه جراحی پلاستیک و زیبایی، 
نابسامانی شدید در حوزه مدیریت اعمال جراحی 
زیبایی در کشــور است که تماماً به حال خود رها 
شده و هر روز شاهد صدمات جبران ناپذیر جسمی، 
روحــی و روانی و حتی متأســفانه مرگ بیماران 
هستیم. به علت مدیریت غلط و گسترش بی رویه 
اینگونه اعمال جراحی زیبایی، شاهد سرازیر شدن 
منابع انســانی، مالی و فضاهایی که به امر درمان 
اختصاص داده شده به سمت جراحی زیبایی هستیم 
و حتی بعضی از گروه های آموزشی و درمانی پزشکی 
کشور هم به جای به روزرسانی اعمال درمانی خود، 
به سمت گنجاندن اعمال زیبایی در درس نامه خود 
هستند چرا که به صنعتی پولساز تبدیل شده است.

وی توضیــح داد: رواج بی رویــه اعمال جراحی 
زیبایی در یک چرخه ناســالم قرار گرفته اســت 
کــه از ارکان آن می توان به تبلیغات غیرمتعارف و 
پرزرق و برق، عکس های فریبنده و حضور دلالان 

حرفه ای در این حوزه اشاره کرد. همچنین دخالت 
افراد فاقد صلاحیت علمی و حرفه ای که متأسفانه 
گاهی توسط بعضی از همکاران پزشک نیز حمایت 
می شوند، به این چرخه معیوب راه پیدا کرده است. 
از طرف دیگر سودجویی و سوءمدیریت روزافزون 
برخی از مراکز جراحی ســرپایی و بیمارستانی که 
ناآگاهانه و آگاهانه برای کسب درآمد بیشتر چشمان 
خــود را روی این روند غیراصولی می بندند به این 
موضوع دامن می زند؛ البته اشکالات عمده در نحوه 
رصد فضای مجازی و نحوه بازرسی مراکز درمانی 
نیز به تشدید این روند غیراصولی و خلاف سلامت 

مردم کمک می کند.
عمل لیپوساکشــن به ذاته خطرناک است، در 

انتخاب پزشک دقت کنید
این فــوق تخصص جراحی زیبایی گفت: طبق 
قانون، پزشکان، فقط مجاز به درمان بیماری هایی 
هســتند که در دوران تحصیل پزشکی شان در آن 
حــوزه آموزش دیده اند یا در مراکز معتبر زیر نظر 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دوره های 
تکمیلــی را در آن حــوزه گذرانده اند و همچنین 
دوره های جدید را هم پشت سر گذاشته اند. این طور 
نیست که پزشکی که ۱۰ سال پیش فوق تخصص 
زیبایی گرفته باشــد، هر زمانی مجاز به کار باشد؛ 
به طور کلی پزشــکان باید هر پنج ســال یک بار 
مدارک شــان را تمدید کنند و هر سال دوره های 
آموزش جدید را پشت سر بگذارند تا از دانش روز 

دنیا عقب نمانند.
دکتر نیکومرام در خصوص بیشترین عمل های 
زیبایی که در کشور صورت می گیرد، بیان کرد: آمار 
دقیق این امر را باید وزارت بهداشت اعلام کند اما 
به طور کلی عمــل بینی، پلک، بادی کانتورینگ، 
لیپوساکشن و عمل سینه بیشترین عمل های زیبایی 
است که در کشور میان مردم رایج شده است.رئیس 
انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران با اشاره به 
عوارض عمل های زیبایی همچون عمل لیپوساکشن 
گفت: عمل لیپوساکشــن به ذاته خطرناک است و 
اگر توسط فردی که مهارت و تخصص کافی ندارد، 
انجام شود می تواند نتایج فاجعه باری داشته باشد. 

اما در عین حال این عمل اگر توسط پزشکی حاذق 
و چیره دســت صورت گیرد نتایج مطلوبی نیز به 

همراه خواهد داشت.
به گفته این فوق تخصــص زیبایی، هر عملی 
می تواند عوارض داشته باشد، وقتی فردی را برای 
عمــل جراحی بیهوش می کنیــم، می تواند دچار 
عوارض شــود حتی اگر هیچ اقدامی هم روی فرد 
انجام نشود. به همین دلیل پزشکان معتبر در این 
عرصــه قبل از هر عملی ارزیابی های اولیه را انجام 
می دهند تا بدانند اصلًا فرد کاندیدای مناسبی برای 

بیهوشی و عمل هست یا نه.
وی افزود: نکتــه ای که در این میان از اهمیت 
بالایی برخوردار است، انجام عمل در مکان مناسب 
اســت. جراحی های زیبایی باید در کلینیک های 
معتبر و مجهز یا در بیمارســتان ها صورت گیرد و 
انجام عمل در مطــب بدون امکانات، غیرقانونی و 

بسیار خطرناک است.
عمده تبلیغات فضــای مجازی برای عمل های 

زیبایی دروغ است
وی در این باره که افرادی که قصد انجام عمل  
زیبایی دارند، پزشکان مورد تأیید و ماهر را چگونه 
پیدا کنند، گفت: در صورتی که افراد به دنبال فوق 
تخصص جراحی پلاســتیک برای مشاوره و انجام 
اعمال جراحی زیبایی هستند، می توانند به سایت 
رســمی انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران 
بــه آدرس www. ispas. ir مراجعــه و ضمن 
دریافــت اطلاعات جامع از اعمال جراحی زیبابی، 
جراح پلاســتیک نزدیک به محل زندگی خود را 
پیدا کنند. با این کار به دام افراد کلاهبردار و شیاد 

که در خدمات زیبایی کم هم نیستند، نمی افتند.
دکتر نیکومرام با اشــاره به اینکه عمده کسانی 
که در فضای مجازی برای عمل های زیبایی تبلیغ 
می کنند، اصلًا پزشــک نیستند، افزود: راه دیگری 
کــه می تواند به افراد کمک کند تا پزشــک را از 
غیرپزشک و متخصص را از فوق تخصص شناسایی 
کنند، مراجعه به سایت سازمان نظام پزشکی است. 
بیماران نباید فریب تبلیغات بی اســاس در فضای 

مجازی بخصوص اینستاگرام را بخورند.

جراحـی زیبـایی در یک چـــرخه ناسالــم

متولیان مدیریت 
این امور، یعنی 
وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش 
پزشکی، به عنوان 
رکن اصلی مسئول 
و حافظ سلامت 
جامعه، باید هرچه 
زودتر دستورالعمل 
جامع اعمال 
جراحی زیبایی و 
نظارت مناسب و 
کافی را تدوین و 
ابلاغ کنند.

  معماری سبز در اصفهان
ساختمان های ســـبز، با اســـتفاده بهینه از منابع و مصالح 
طبیعی، طراحی و ســـاخته می شـــوند. این ســـاختمان ها 
با اســـتفاده از تکنولوژی های نویـــن و طراحی های خاص، 
انرژی مصرفی را کاهش داده، از بازیافت مواد و اســـتفاده از 
منابع طبیعی مانند نور خورشـــید، آب و بـــاد برای تأمین 

نیازهای خود اســـتفاده می کنند.
 معماران با در نظر گرفتن محیط زیست و عوامل مختلف از جمله 
ارتفاع، جهت، موقعیت نسبت به خورشید و باد و K طراحی هایی 
ارائه می کنند که از انرژی مصرفی کمتری اســتفاده کرده و با 
مصرف بهینه منابع، به ســاختمان های پایدار تبدیل می شوند. 
همچنین معماران با استفاده از مصالح طبیعی و بازیافتی، سعی 
در کاهش تأثیرات منفی ســاختمان ها بر محیط زیست دارند؛ 
موضوعی که حالا اســتان اصفهان پس از تهران به فکر اجرایی 
شدن آن در ســطح کلان افتاده و به گفته مسئولان پروژه در 
همین ابتدای کار شهروندان و انبوه سازان بسیاری از این طرح 
استقبال کرده اند. طرحی که نه تنها از نظر بصری و روانی زیبا و 
آرامش بخش است بلکه نقش مؤثری در حفظ سلامت محیط 

زیست خواهد داشت.
 رئیس اداره مطالعات و برنامه ریزی معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری اصفهان در گفت و گو با »ایران« در این خصوص با بیان 
اینکه معاونت شهرسازی و معماری و همچنین معاونت خدمات 
شهری شــهرداری اصفهان لایحه حمایت از ســاختمان ها و 
فضاهای شهری سازگار با محیط زیست را در سال ۱۴۰۰ تهیه 
کرده است، گفت: در این لایحه شاخص های مختلفی ارائه شده 
است که آبگرمکن های خورشیدی، بازچرخانی آب خاکستری، 
بام سبز، دیوار ســبز، مدیریت آب باران، سرشیرهای کاهنده 
مصرف آب، مقررات ملی ساختمان، انرژی های برق، آب و گاز 
و پسماند از جمله آنهاست که پس از برگزاری جلسات متعدد 
با کمیســیون محیط زیست و سلامت شــورای اسلامی شهر 

اصفهان، این لایحه تصویب شد.
فریاد پرهیز با اشــاره به اینکــه در این لایحه نظــام ارزیابی و 
رتبه بندی ســاختمان ها در چند رده تقسیم بندی شده است، 
افزود: ســاختمان های درجه ۲ باید ۳۰ درصد امتیاز شاخص ، 
ساختمان های درجه یک ۵۰ درصد، ساختمان های ممتاز ۷۰ 
درصد و ساختمان های دوستدار محیط زیست 9۰ تا ۱۰۰درصد 

از امتیازهای شاخص لایحه را کسب کنند.
 وی با اشــاره به جدید بودن این طرح در این استان بیان کرد: 
اســتان اصفهان پس از اســتان تهران دومین اســتانی است 
که به اجرا شــدن این طرح ورود کرده اما از لحاظ اســتفاده از 
شاخص هایی چون آبگرمکن های خورشیدی و پنل و... پیش از 

تهران اقدام کرده است.
این مسئول با بیان اینکه دبیرخانه ای به این منظور در معاونت 
شهرسازی و معماری تشکیل شده است، تصریح کرد: این ستاد 
از نمایندگان سازمان نظام مهندسی اســتان، مرکز تحقیقات 
مسکن  وزارت راه و شهرســازی، وزارت شهرسازی و شهرداری 
اصفهان تشکیل شده است که با درخواست هر متقاضی ساخت 
ســاختمان، نظام ارزیابی و رتبه بندی، ســاختمان ها را مورد 
بررسی قرار می دهند و میزان درصد امتیاز براساس شاخص های 

مشخص شده مورد سنجش قرار می گیرد.
پرهیز با بیان اینکه این لایحه از طرف شــورای اسلامی شهر 
مصوب و ابلاغ شــده و در حال حاضر برای ســاختمان های 
جدید در حال اجرا اســت، بیان کرد: بر اساس قراردادی که 
در دبیرخانه بین مالک و شهرداری منعقد می شود، سازنده ها 
و شــهروندانی که تمایل دارند از این مشوق ها استفاده کنند، 
ابتدا باید ثبت نام و ســپس قراردادی را با شــهرداری منعقد 
کنند. گفتنی اســت از زمان ایجاد دبیرخانه میزان استقبال 
سازندگان- که اکثراً انبوه ساز هستند- بسیار زیاد بوده و برای 
ادامه این طرح، فرهنگ ســازی می تواند بسیار مؤثر باشد کما 
اینکه در همایش ملــی مدیریت انرژی در ســاختمان که در 
آذرماه برگزار شد با تجلیل و دادن برچسب سبز به مالکانی که 
ساختمان های ســبزتاکنون احداث کرده اند، اقدام به تشویق 

سازندگان و انبوه سازان کرده ایم.
وی اجــرای این طــرح را بــرای تمامی ســاختمان هایی که 
شاخص های ذکر شده را دارند، قابل اجرا خواند و بیان کرد: این 
طرح در خانه های ویلایی، ساختمان های چند طبقه و مجتمع ها 
قابل اجرا است. اطلاعات و آمار متقاضیان و اینکه بیشتر در کدام 
مناطق این طرح شکل اجرایی گرفته است تا پایان سال جاری 

تدوین می شود.
 رئیس اداره مطالعات و برنامه ریزی معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه از سوی شهرداری مشوق هایی 

برای این ساختمان ها در نظر گرفته شده است.



پرونده  روز
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۴8   شنبه  ۰9 دی   ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D۷
   تقابل با رضای آقای گل

در یکی از بازی های آغازین هفته پانزدهم، اســتقلال از ساعت 
۱۶:۳۰ امروز در ورزشگاه آزادی تهران به مصاف پیکان می رود. 
آبی پوشــان پایتخت که در آخرین بازی شــان برابر گل گهر به 
تساوی ۱-۱ رســیدند، تا پایان هفته چهاردهم با ۲9 امتیاز در 
صدر جدول قرار داشتند، اما بعد از اعلام رأی کمیته استیناف و 
بازگشت چهار امتیاز کسر شده به سپاهان، جای خود را در رده 
نخست به این تیم دادند. حکمی که واکنش شدید استقلال را در 
پی داشت و این باشگاه، در بیانیه ای اعلام کرد از این پس خود را 
ملزم به رعایت قوانین فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ نمی داند . 
اتفاقی که در این بین رخ داد،  این بود که یک امتیاز کســر شده 
پرسپولیس هم به این تیم برگشت و قرمزها در بازی معوقه شان، 
نساجی را شکســت دادند تا ۲9 امتیازی شــوند و به استقلال 
برسند. در این شرایط، پیروزی برابر پیکان برای شاگردان جواد 
نکونام، اهمیت دوچندانی پیدا کرده است. ضمن اینکه استقلال 
با باخت سپاهان در دیدار معوقه مقابل گل گهر، به قهرمانی نیم 
فصل هم امیدوار شده است. آبی ها اگر مقابل خودروسازان پیروز 
شوند و سپاهان در قزوین مقابل شمس آذر بازنده شود، قهرمان 
نیم فصل خواهند شد و این می تواند بهترین اتفاق ممکن برای 
استقلالی ها باشد. آنها در این بازی باید مقابل پیکانی بازی کنند 
که یک تیم تقریباً استقلالی است. احمد مددی مدیرعامل اسبق 
استقلال، مدیرعامل پیکان است و رضا عنایتی آقای گل اسبق 
آبی ها هم هدایت این تیم را برعهــده دارد که این تقابل از نکات 
جذاب این مسابقه است. پیکان که فصل را با رسول خطیبی آغاز 
کرده بود، با عنایتی هم به موفقیت نرسیده و در چهار بازی ای که 
او سرمربی این تیم بوده، به یک باخت و سه تساوی رسیده است. 
البته پیکانی ها در بازی قبل شان با فولاد، این شانس را داشتند 
که به پیروزی برسند، اما سه توپ شان به تیر خورد و گلر حریف 
هم چند موقعیت را از آنها گرفت تا بازی شان بدون گل مساوی 
شود. حالا پیکان با ۱۱ امتیاز در رده سیزدهم جدول است و باید 
در دیداری سخت برابر اســتقلال قرار بگیرد. این در حالی است 
که استقلال با هشت گل خورده قدرتمندترین خط دفاع را دارد 
و پیکان هم با هفت گل زده بعد از فــولاد پنج گله، بدترین خط 
حمله لیگ را دارد! همچنین پیکان با 8 مساوی رکوردار تساوی 
در این فصل است و باید دید در این شرایط عنایتی می تواند برابر 
تیم مورد علاقه اش، اولین پیروزی اش با پیکان را جشن بگیرد یا 
خیر. استقلال و پیکان، تاکنون ۳۶ بار در لیگ برتر به مصاف هم 
رفته اند که سهم استقلال ۱۷ و سهم پیکان شش پیروزی بوده و 
۱۳ دیدار دو تیم هم با تساوی به پایان رسیده است. آبی پوشان 
در این بازی ها ۵۷ بار به گل رســیده و ۳۱ بار هم دروازه شان باز 

شده است.

   تنور لیگ داغ شد
هفته پانزدهم لیگ برتر فوتبال در حالی امروز آغاز می شود که دو 
بازی معوقه این رقابت ها پنجشنبه برگزار شد تا تعداد بازی های 
همه تیم ها در عدد ۱۴ برابر شود. در یکی از این بازی ها، گل گهر و 
سپاهان در بازی معوقه از هفته ششم و در ورزشگاه شهید سردار 
ســلیمانی ســیرجان به مصاف هم رفتند که این دیدار با برتری 
۳-۱ شاگردان مارینوس اوزونیدیس به پایان رسید. در این بازی، 
علیرضا علیزاده )۱۴(، روبرتو تورس )۵۲( و مسیح زاهدی )88( 
برای گل گهر و شهریار مغانلو )پنالتی-۵9( برای سپاهان گلزنی 
کردند. ژوزه مورایس که در این بازی محمد کریمی، رضا اسدی و 
برایان دابو را به خاطر اخراج شدن در بازی قبل و رامین رضاییان 
و سیاوش یزدانی را به دلیل مصدومیت در اختیار نداشت، پیش 
از بازی با خبر محرومیت پیام نیازمند، رضا اسدی، رضا شکاری، 
 هادی محمدی، کاوه رضایی و احسان پهلوان مواجه شد که تا زمان 
اصلاح قراردادشــان حق بازی ندارند. در این شرایط، سپاهان در 
غیاب ۱۰ بازیکن خود به میدان رفــت و از دقیقه ۴۷ هم با اخراج 
ارشیا سرشــوق ۱۰ نفره شد. در این شرایط، ســرمربی پرتغالی 
سپاهان مجبور شــد محمدصادق صالحی دروازه بان سوم خود را 
دقیقه 9۳ به میدان بفرستد تا چند دقیقه ای را در دفاع راست بازی 
کند! سپاهان با این شکست دومین باخت پیاپی اش را متحمل شد 
اما با ۳۱ امتیاز در صدر جدول ماند. در بازی معوقه هفته یازدهم 
نیز، پرسپولیس در ورزشگاه آزادی تهران میزبان نساجی بود و با 
توجه به شکست سپاهان، انگیزه زیادی داشت تا خود را به سپاهان 
و استقلال نزدیک کند. از همین رو از ابتدای مسابقه حمله را در 
دستور کار خود قرار داد تا بتواند دروازه حریف قائمشهری اش را 
باز کند. سرخپوشــان پایتخت که در نیمه اول مالکیت توپ را در 
اختیار داشتند، در دقیقه ۳۲ با ارسال بی نقص مهدی ترابی و ضربه 
سر شهاب زاهدی به گل رسیدند اما پرسپولیس نتوانست در این 

نیمه موقعیت های گل خطرناک دیگری را خلق کند.

مهدی صابــری، پرتابگر وزنه ایــن روزها برای 
المپیک آماده می شــود؛ هر چند هدفش پرتاب در 
فینال المپیک است اما اعتراف می کند خبری از مدال 
نیست. او که نفر بیست ویکم رنکینگ جهانی است 
بــرای تحقق آرزویش می خواهد در قهرمانی داخل 
سالن کشوری، آســیا و جهان با بهترین پرتاب ها، 
برای رنکینگ امتیاز جمع کند. او البته مشــکلاتی 
هم دارد که امیدوار است با طرح آنها خیلی زود حل 
شود و شاید مهم ترین آن بی توجهی مسئولان هیأت 

خراسان رضوی است.
 شما قرار است در قهرمانی آسیا شرکت کنی، پیک 

بدنی ات را چطور تنظیم می کنی؟
من با پیک بدنی ۷۰-8۰ درصدی برای قهرمانی 
کشور رکورد خوبی پرتاب می کنم. البته همه تمرکزم 
روی پرتاب خوب است تا قهرمانی. بعد هم با 9۰ تا 
۱۰۰ درصد آمادگی در رقابت های قهرمانی آســیا 
شرکت می کنم و اگر سهمیه جهانی بگیرم، بعد از 
استراحت کوتاه مدت در قهرمانی جهان رقابت جدی 
با رقبایم دارم. ورودی قهرمانی جهان ۲۱ متر و ۵۰ 
سانتیمتر است، اما اگر قهرمان آسیا شوم دیگر لازم 
به ورودی نیســت و من به عنوان نماینده آسیا به 
قهرمانی جهان می روم. هم اکنون در تمرین با وزنه 
8 کیلو و ۲۰۰ گــرم پرتاب خوبی می اندازم که در 
مسابقه با وزنه ۷ کیلویی و ۲۶۰ گرمی فکر می کنم 

رکورد شخصی ام را حداقل ۲۰-۳۰ سانتیمتر بزنم.
 انگار خیلی از هیأت دوومیدانی خراسان رضوی 

دلخوری؟
من مشهدی نیستم، اما از اصفهان به عشق امام 
رضا)ع( و مربی ام به مشهد آمده ام و از وقتی اینجا 
ســاکن شده ام برای این استان مســابقه داده ام و 
امتیاز قهرمانی ام هم برای مشهد ثبت شده است، 
پس بدین  ترتیب ورزشــکار مشهدی هستم. من 
ایرانی ام و برای این خاک هستم و دوست دارم پرچم 
کشورم را بالا ببرم، اما چرا بعضی از مسئولان دوست 

ندارند ما را برای اتفاقات قشــنگ حمایت کنند؟ 
آنهایی که بی توجه هســتند، در ورزشگاه حضور 
دارند اما ســمت ورزشکار نمی آیند. ما حدود یک 
ماه و نیم دیگر مسابقه داریم اما متولی دوومیدانی 
استان اصلًا برایش مهم نیست ورزشکارش حالش 
چطور است و آیا کم و کسری دارد؟ در صورتی که 
طبق فرمایشات رهبری ایران قوی، ورزش قوی اما 
یکسری از مسئولان انگار دوست ندارند ایران قوی 
داشــته باشیم و پرچممان بالا برود. حتی گفته اند 
تا زمانی که او باشد، اجازه نمی دهیم مسابقه دهد، 
در حالی که هدف من بالا بردن پرچم ایران است. 
رئیس هیأت خراســان رضوی، رئیس تربیت بدنی 
آســتان قدس و درگیر کارهای آستان هم هست، 
شاید وقت نمی کند به دوومیدانی که ورزش مادر 
و رشته اول المپیک است رسیدگی کند. من بابت 
بی توجهی ها دلگیر بودم. اینکه چرا حتی یک تماس 
نمی گیرند تا بپرســند حالم خوب است، مشکلی 
نــدارم؟ نه رئیــس هیأت و نه حتــی دبیر هیأت 
سراغی از من نمی گیرند. در حالی که دلخوش به 
این توجهات هستم و می خواهم ایران را قوی نشان 
دهم. ما زجر می کشــیم، روزی ۶ ساعت تمرینات 
ســنگین را تحمل می کنیم تا روی ســکو برویم. 
نمی دانم شــاید هم توقع  من زیاد بوده است و این 
حرف ها به ضررم تمام شــود، اما می گویم تا با رفع 
مشکلات، اتفاق خوبی برای ورزش مادر ایران بیفتد.

 در رنکینگ جهانی چه رتبه ای داری؟
هم اکنون نفر بیست ویکم رنکینگ پرتاب وزنه دنیا 
هستم. به خاطر قهرمانی آسیا ۱۳۰ امتیاز گرفتم و با 
پنجمی بازی های آسیایی هم 9۰ امتیاز که به نظر 
خودم امتیاز خوبی گرفتم و رکوردم هم خوب بود. 
محمد طلوع، پرتابگری که دوم شد سهمیه نگرفت، 

چراکه در قهرمانی آسیا سه بار خطا کرد.
 پس با این حساب از حالا باید اسم مهدی صابری 

را در لیست المپیکی ها نوشت؟

ما تا ۱۰ تیرماه سال آینده فرصت داریم سهمیه 
بگیریم. بهمن ماه مسابقه قهرمانی داخل سالن آسیا 
را دارم که نفر اول آن ۱۴۰ امتیاز می گیرد، نفر دوم 
۱۱۰ و نفر سوم 9۰ امتیاز. بابت همین مسأله این 
رقابت ها اهمیت زیــادی دارد. حتی اگر در داخل 
سالن قهرمانی کشور هم خوب پرتاب کنم ۷۰ امتیاز 
می گیرم، چراکه قهرمانی کشور نیز جزو رقابت های 
امتیاز بالاست؛ می ماند قهرمانی آسیای فضای باز 
سال آینده با ۱۰۰ امتیازش که نمی دانم کجا برگزار 
می شود. در واقع برای قطعیت سهمیه از رنکینگ 
جهانی، رقابت هایی که بالای ۶۰ امتیاز دارد خیلی 
مهم هستند. بنابراین فدراسیون باید پیگیر اعزام 
ما به رقابت هایی با امتیاز بالا باشــد و ما هم فقط 
روی تمرین تمرکز کنیم. من معمولاً بعد از تمرین 
پرتاب وزنه 8-9 کیلویی دستم ورم می کند و هر روز 
ماساژ می گیرم تا مصدومیتی پیش نیاید. ورزشکار 
می تواند این مسائل را  تحمل کند، فدراسیون هم 
باید کارهای پشتیبانی را انجام دهد. البته تا حالا 
حمایت فدراسیون بد نبوده است اما به نظرم برای 
موفقیت در المپیک این حمایت ها باید بیشتر شود.

 ظاهراً فدراســیون برای ۶ نفر شــانس سهمیه 
المپیک، حقوق خوبی در نظر گرفته، درست است؟

تا زمانی که افشین داوری سرپرست بود اتفاقات 
خوبی افتاد، اما بعد از بازی های آســیایی هانگژو، با 
بی توجهی ها انگار فراموش شدیم. به گفته داوری، 
قرار بود بعد از بازی ها شرایط و امکانات را به بچه ها 
برگرداننــد که هیچ اتفاقی نیفتاد تــا اینکه رفت. 
ما فرصت زیادی تا المپیــک نداریم و این به ضرر 
ورزشــکار است. البته من با آقای مبینی سرپرست 
جدید فدراسیون صحبت کرده ام و ایشان قول داده اند 
شرایط را مهیا کنند؛ هر چند جلسه کمیته فنی هم 
برگزار شده که نتیجه مثبتی داشته و برای ما ۶ نفر 
شانس سهمیه، حقوق تعیین کرده اند و حتی هزینه 

کفش و مکمل ها را هم  پرداخته اند.

به خاطر اینکه 
برای مدال المپیک 
باید 22 متر و ۵0 
سانتیمتر پرتاب 
کنی. رکورد من 
روی 2۱ متر است، 
اما می توانی با 
پرتاب 20 متر 
70-۸0 سانتیمتر 
به فینال المپیک 
صعود کنی.

صابری:  بعضی ها نمی خواهند 
ایران قوی داشته باشیم
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همه آمده انــد تا آخرین دستاوردهایشــان را بــرای مقابله با 
بحران نشان بدهند. دســتاوردهایی که هرکدام پشتوانه ای از 
علم و دانش دارند. می گویند از بحران های ســال های گذشته 
درس گرفتیم و آنها را به فرصــت تبدیل کردیم؛ فرصتی برای 
جبران و آمادگی برای مقابله با بحران های آینده. برای این کار 
شــرکت های دانش بنیان وارد گود شده اند. جوانان نخبه ای که 
با ایده های خود حل بحران و مقابله با آن را آســانتر می کنند. 
از پهپاد آتش نشــان که برای خاموش کردن آتش در ارتفاعات 
بالا ساخته شــده تا مطالعات علمی و تحقیقاتی درباره حوادث 
و بحران های گذشــته و موشــکافی آنها و ایده بــازی مقابله با 

بحران برای بچه ها.
اوایل خردادماه امســال بود که رئیس سازمان مدیریت بحران 
کشور اعلام کرد: »ایران به صورت بالقوه و بالفعل با بحران زلزله 
مواجه است و حدود ۶۶ درصد کشــور در محدوده گسل های 
زلزله قرار دارد.« علاوه بر زلزله، سیل ویرانگر فروردین 98 در 
استان لرستان، آتش ســوزی و فرو ریختن ساختمان پلاسکو و 
متروپل از فجایعــی بود که زندگی و روان خیلی از مردم را بهم 
ریخت. حالا برای مقابله با این دســت بحران ها و پیشــگیری 
از وقــوع آنها چه اقداماتــی باید انجام داد؟ نمایشــگاه »ایران 
قوی« فرصتــی برای نمایش دســتاوردهای مدیریت بحران و 
شــرکت های دانش بنیان بــرای مقابله با بحران بــود که هفته 
گذشته برگزار شد. پهپاد آتش نشان از همان ورودی نمایشگاه 
خودنمایی می کند. تصویری از ســاختمان پلاسکو و فیلمی از 
نحوه عملیات پهپاد آتش نشــان بــرای اطفای حریق در ارتفاع 
بالا هر بازدیدکننده ای را بــرای چند لحظه مقابل غرفه متوقف 
می کند. یکی از تلخ ترین لحظه های حادثه پالاســکو زمانی بود 
که آتش نشــان ها بالای نردبــان تلاش می کردند تــا آب را به 
طبقات بالای پلاسکو بپاشــند اما کوتاهی نردبان و شعله هایی 
که هر لحظه بیشــتر می شــد این امکان را نمی داد. با گذشت 
۷ ســال از آن حادثه تلخ جوانان نخبه شــرکت دانش بنیان با 
ســاخت پهپاد آتش نشــان گام بزرگی برای اطفای حریق در 
ارتفاعات بالا برداشتند. ســعید قمصری یکی از اعضای شرکت 
دانش بنیان »فناوری یکتا« با تشریح عملکرد پهپاد آتش نشان 
می گوید: »این پرنده مســتقیم به تانکر ماشــین آتش نشــانی 
وصل می شــود و می تواند سه ساعت مداوم در ارتفاع ۳۵ متری 
پاشــش آب انجام بدهد. تأمین برق آن نیز توســط کابل انجام 
می شود و بدون پاشــش آب می تواند ۲۴ ساعت پرواز کند و از 
آن می توان در بحث نظارت هوایی اســتفاده کرد. نمونه دیگر 
این پرنــده می تواند تا ارتفــاع ۴۰ متر پرواز کنــد و حریق را 

خاموش کند.«
وی با اشاره به حوادثی مثل پلاســکو و متروپل از ویژگی های 
پهپاد پرنده برای اطفای حریــق در معابر تنگ و باریک تهران 
می گوید: »هر متر نردبان آتش نشانی بین ۲ تا ۳ میلیارد تومان 
هزینه دارد. علاوه بر آن اطفای حریق در معابر باریک شــهری 
سخت و دشوار اســت و معمولاً خودروهای سنگین و تانکرهای 
آب آتش نشــانی نمی تواننــد وارد این معابر شــوند. در حادثه 
پلاســکو آتش نشــان ها روی بلندترین نردبان نمی توانســتند 
بــه طبقات بالا آب پاشــی کنند. ایــن پرنده هــا همزمان این 
قابلیت را دارند که در ارتفاعات بالا و نقاطی که آتش نشــان ها 
دسترســی ندارند از نمای بیرون آب پاشــی کنند. تست های 
عملی این پرنده ها انجام شــده و چند کشور هم این پرنده ها را 
ساختند ولی هنوز نمونه های ساخته شده در مرحله تحقیقات 
هستند. با آتش نشانی مذاکراتی انجام دادیم و مواردی که آنها 
می خواستند روی این پرنده ها اضافه شده و امیدواریم بتوانیم 

بزودی از این پرنده ها در اطفای حریق استفاده کنیم.
غرفه »فرصت« بــا بنرهایی از بحران هایــی که ایران طی یک 
دهه پشت سر گذاشــته، نتیجه بررســی این بحران ها و نحوه 
مقابله بــا بحران هایی راکه در آینده ممکن اســت اتفاق بیفتد 
به نمایش گذاشــته بود. دکتر یدالله صادقی عضو هیأت علمی 

پژوهشــکده تحقیقات مجمع تشــخیص مصلحت نظام و یکی 
از اعضای مجموعه فرصت با تشــریح نحــوه عملکرد مجموعه 
فرصت در بحران هــا می گوید: »مجموعه فرصت یک شــبکه 
مدیریــت مردمی بــرای مقابله بــا بلایای طبیعــی، حوادث 
غیرمترقبه و بحران های اجتماعی اســت. این گروه به صورت 
جهادی با حضور جوانان پرشــور و با دانــش فعالیت می کند و 
در همه حــوادث طبیعی و بحران ها حضــور دارد. این گروه به 
عنوان کمک کننده ســعی در ایجــاد هماهنگی بین گروه های 
جهــادی دارد. در کنار آن بــا تولید محتوا که پشــتوانه علمی 
 دارنــد آن را در اختیار مجموعه هایی که وظیفه شــان مقابله با 
بحران اســت قرار می دهند. همچنین با دعوت از سازمان های 
مختلف و برگزاری نشســت های تخصصــی و علمی مثل هلال 
احمر، شهرداری و جهاد کشــاورزی گزارش مدونی در اختیار 
همــه گروه های جهادی که ظرفیت آمــوزش دیدن دارند قرار 
می دهند تا از این تجربه ها برای پیشــگیری از بحران استفاده 
کنند. به همین دلیل مجموعه فرصت به واســطه این فعالیت ها 
نماینده تام الاختیار بنیــاد خاتم الاوصیا در امر بلایای طبیعی 
و حوادث و بحران های اجتماعی اســت. یکــی از تحقیقاتی که 
توســط گروه فرصت انجــام گرفت مربوط به حادثه پلاســکو 
و متروپــل بود. با بررســی این حادثه و دلایــل آن و همچنین 
پیشینه حادثه ســاختمان متروپل به این نتیجه رسیدم که این 
حوادث درس عبرتی اســت برای ما. یعنی هنوز فرصت جبران 
برای ۲۰۰ ساختمان ناایمن در کشور وجود دارد. اینکه چه کار 
باید انجا بدهیم که این ساختمان های ناایمن سرنوشت مشابه 
پیدا نکنند. همه این تحقیقات مســتند هســتند و خروجی آن 

به شکل کتاب، برشور و یا استند منتشر می شود.«
زلزله 8 ریشتری ســال ۱99۵ ژاپن درس بزرگی بود که باعث 
شــد آموزش نحوه مقابله با بحران و حوادث و بلایای طبیعی از 
مدارس و از کودکی آغاز شــود. با این برنامه که به بازی مقابله 
با بحران معروف اســت بســیاری از مردم ژاپن نحوه مقابله با 
بلایای طبیعی و همچنین امداد رســانی بــه حادثه دیده ها را 
می دانند. یک ســال بعد از اجرایی شــدن ایده بــازی مقابل با 
بحران در مــدارس ژاپن این بازی به مــدارس بندرعباس هم 
رسید و امروز خیلی از دانش آموزان مدارس این شهر بندری با 
این بــازی و آموزش های لازم برای مقابله با بحران های طبیعی 
آشنا هستند. حســین زرنگاری آتش نشــان بندرعباسی کنار 
تصاویری از بــازی مقابله با بحــران دانش آموزان مدارس این 
شهر ایســتاده و نحوه این بازی را برای بازدیدکننده ها توضیح 
می دهد. او با اشــاره بــه اینکه ایده این بــازی از بحران بزرگ 
ژاپن و زلزله مرگبار این کشــور گرفته شــده است، گفت: »در 
ایــن زلزله ۱۶۰ هزار نفــر زیر آوار گرفتار بودنــد که ۳۵ هزار 
نفر از آنها توســط نیروهــای امدادی و ۱۲۵ هزار نفر توســط 
مردم نجات پیــدا کردند. از همان جا بود که مشــخص شــد 
بهترین امدادگران خود مردم هســتند. با پرسش از خود مردم 
9 آیتم در آمــوزش مقابله بــا بحران انتخــاب و در قالب یک 
بازی طراحی شد. سال ۱۳9۳ بعد از ســفر رئیس آتش نشانی 
بندرعباس به ژاپن تفاهمنامه ای با آنها امضا شــد و ســال بعد 
گروهی از آتش نشــانان ژاپنی به بندرعباس سفر کردند. ایران 
پانزدهمین کشــور و بندرعباس اولین شهری بود که این بازی 
را به مدارس برد تا دانش آمــوزان نحوه مقابله با بحران ها را یاد 
بگیرند. 9 آیتم در این بازی که هم جنبه آموزشــی و هم جنبه 
ســرگرم کننده دارند در نظر گرفته شــده است. از ثابت کردن 
وســایل خانه تا نحــوه حمل مصدوم و خامــوش کردن آتش. 
نحوه حمل مصدوم را با عروســک لاک پشــت معروف به لاکی 
که نماد ما اســت آموزش می دهیم. وقتــی بچه ها از کودکی با 
نحوه مقابله با بحران ها آشــنا می شــوند، موقع حادثه و بلایای 
طبیعی بهتر از بقیه عمل می کنند و امیدواریم شــرایطی فراهم 
شــود که بازی مقابله با بحران در همه مدارس کشــور آموزش 

داده شوند.«
زلزله 8 ریشتری ســال ۱99۵ ژاپن درس بزرگی بود که باعث 
شــد آموزش نحوه مقابله با بحران و حوادث و بلایای طبیعی از 
مدارس و از کودکی آغاز شــود. با این برنامه که به بازی مقابله 
با بحران معروف اســت بســیاری از مردم ژاپن نحوه مقابله با 
بلایای طبیعی و همچنین امداد رســانی بــه حادثه دیده ها را 
می دانند. یک ســال بعد از اجرایی شــدن ایده بازی مقابله با 
بحران در مــدارس ژاپن این بازی به مــدارس بندرعباس هم 
رســید و امروز خیلی از دانش آموزان مدارس این شهر بندری 
با این بازی و آموزش های لازم مقابله به بحران طبیعی آشــنا 

. هستند

حدود سال ۲۰۰8 میلادی و در حمله قبل تر اسرائیل به نوار غزه، ترجمه انگلیسی داستان 
)پر عقاب( خود را با کمک دوستم عادل معمارنیا به ایمیل قریب به بیش از ۳ هزار اسرائیلی 
یا یهودی امریکایی صلح طلب، روزنامه نگار، اصحاب رســانه، اندیشــمند و سیاســتمدار 
فرستادیم و در مقدمه نوشــتم که اگر می خواهید بدانید چرا برای شما در غزه این اتفاقات 
می افتد این تجربه شــخصی و واقعی من از جنگ ایران و عراق و محاصره یک ساله شهرم 

آبادان را بخوانید.
در جــواب ایمیل های مختلفی به دســتم  رســید از جمله از نوام چامســکی دانشــمند 
یهودی الاصل امریکایی که قدرت متقاعدکنندگی داســتان را خارق العاده و تیزهوشی در 

ارسال این داستان را در چنین موقعی مورد ستایش و باعث تشکر دانسته بود.
پس از این ســال ها و در چنین روزهای پررنج ناشــی از قتل عام مردم در محاصره غزه، در 
صفحه مجازی آقای چامسکی دیدم که از منطق داستان پر عقاب به صورتی کوتاه استفاده 

کرده و اینچنین برای نتانیاهو و یارانش نوشته بود:
آب مــا را به یغما می بری، درخت های زیتون ما را به آتش می کشــی، خانه های ما را ویران 
می کنی، کار و شــغل ما را از ما گرفته ای، زمین هایمان را غصب کرده و دزدیده ای، پدرم را 
زندانی کرده و مادرم را می کشی، کشورم را با بمب ویران می کنی، به ما گرسنگی می دهی 
و همه ما را دائماً تحقیر می کنی و در نهایت مــرا مقصر قلمداد می کنی، چرا که در دفاع از 

خود موشکی پرتاب کرده ام.
و امــروز فیلمی را دیدم و این مقاله را در خبرگزاری هــا خواندم که مدافعان در غزه چگونه 

گلوله های منفجر نشده خود اسرائیل را به بمب های علیه خودشان تبدیل می کنند.
چند روز پیش بود که گردان های القسام )شــاخه نظامی حماس( اعلام کردند با استفاده 
از موشــک های ۲ تنی امریکایی که رژیم صهیونیستی به سمت منازل غیرنظامیان شلیک 
کــرده بود، توانســته اند پنج تانک اســرائیلی را منهدم کنند و سرنوشــت دردناکی برای 

سرنشینانش رقم بزنند.
پروژه ای با عنوان »الســبیل« که ســال ها بود توســط واحد رزمی مهندســی مقاومت با 
جمع آوری بمب ها و خمپاره های عمل نکرده از دریا و خشــکی انجام می شد؛ خمپاره های 
ســنگین وزنی که باید با ظرافت از دل دریا یا منازل غیرنظامیان بیرون کشیده می شدند تا 

بعدها در ساخت موشک های مقاومت به کار گرفته شوند.

ادبیات پایــداری یا دفاع مقدس، جریانی ادبی اســت که تقریباً پــس از پایان یافتن جنگ 
عراق علیه ایران شــکل گرفت. این جنگ دوره ای مهم از تاریخ کشــور است و اکنون پس از 
گذشت این همه ســال و نشر آثار قابل توجه ادبی و هنری، به موضوعی جدانشدنی از ادبیات 
ایران تبدیل شده اســت. به نظر من در تقسیم بندی ادبیات دفاع مقدس می توان ملاک های 

گوناگونی را در نظر گرفت.
جریان هــای ادبی معمــولاً از نظر زمانی و مضمونی در دوره های زمانی مشــخصی شــکل 
می گیرند و می توانند از نظر موضوعات، متنوع باشــند. به نظر من ادبیات دفاع مقدس شاهد 
این تحولات بوده اســت: در آغاز جنگ تحمیلی، شعر و نثرهای مرتبط با دفاع مقدس بیشتر 
منعکس کننده احساسات مردم در مواجهه با جنگ است. در این مرحله، غالب مضامین آثار به 
ایجاد انگیزه برای مقاومت و تمجید از شجاعت رزمندگان مربوط است. در این دوره، نشریاتی 
نظیر پاسدار اسلام، آینده ســازان، کیهان بچه ها، نهال انقلاب و کودک مسلمان بلوچ )ویژه 

کودکان( قالب های ادبی زیادی با این مضمون منتشر کرده اند.
در طول دهه هشتاد، ادبیات دفاع مقدس به تنوع بیشتری از نظر سبک، موضوع و محتوا ارتقا 
یافته است. تأثیر جنگ در جوانان، زنان، خانواده ها و بویژه رزمندگان و شهدا، عناصر متمایزی 
در این دوره بوده است. در این دوره، شعرهای انگیزشی و داستان های احساسی درباره جنگ، 

بیشتر از موضوعات دیگر منتشر شده است.
پایان دهه هشتاد، ادبیات دفاع مقدس به تأمل در تجربیات جنگ و ارزیابی پیامدها پرداخته 
است. آثاری با مضمون هایی چون آسیب های اجتماعی جنگ تحمیلی و آسیب های جسمی 
و روحی رزمندگان، خانواده ها و جامعه در این دوره نوشــته شده است. در این دوره، برخی از 
سریال های تلویزیونی و فیلم های سینمایی نیز به صورت گسترده، به این موضوع پرداخته اند.

در مراحل بعد از جنگ یعنی در دهه نود، زمانی که هنوز آثار و آسیب های جنگ همچنان در 
جامعه محسوس بود، ادبیات دفاع مقدس به تدریج به یکی از ارزش های فرهنگی کشور تبدیل 
شد و در پی آن، بسیاری از جشــنواره های ادبی و فرهنگی مربوط به دفاع مقدس برگزار شد 
و به داوری آثار و انتخاب آثار برگزیده پرداخته شــد. به این ترتیب، این ادبیات از طریق بیان 

خاطرات شهیدان، جانبازان و تأثیرات جنگ بر جامعه به تحلیل و بازنگری پرداخت.
ذیل ادبیات دفاع مقدس شاخه های گوناگونی مانند ادبیات داستانی و مستندنگاری، خاطرات 
و تاریخ شفاهی شکل گرفت. نسبت میان ادبیات داستانی و مستندنگاری، خاطرات و تاریخ 
شفاهی در موضوعات مختلف، از جمله در ادبیات دفاع مقدس، می تواند از چند جهت، جالب 
باشد.ادبیات داستانی و مســتندنگاری می توانند مکمل یکدیگر باشند؛ زیرا داستان نویسان 
می توانند مضامین و واقعیات مســتند را با هنرهای مرتبط با روایــت، ترکیب کنند و آنها را 

به شکلی جذاب تر و تأثیرگذارتر به مخاطب منتقل کنند.
از طرف دیگر، مستندنگاری و تاریخ شفاهی نیز به عنوان منابع رویدادهای تاریخی و خاطرات 
افراد، می توانند به نوعی ادبیات داســتانی را با مواد غنی و واقعی تقویت کنند و نویسندگان از 
آنها بهره بگیرند؛ زیرا تاریخ شــفاهی می تواند در افزایش واقع گرایی داستان ها و مستندها و 
دانســتن جزئیات وقایع به نویسندگان کمک کند. در نهایت، باید دانست که ارتباط و نسبت 
میان موارد پیچیده اســت و می تواند از عوامل مختلفی تأثیر پذیرد، اما بهترین نتیجه زمانی 
به دست می آید که نویســندگان ادبیات داســتانی با بهره گرفتن از مستندنگاری ها و تاریخ 

شفاهی جنگ تحمیلی، همزمان از تخیل و فنون روایت های داستانی غفلت نورزند.

ماجرای عجیب یک داستان

نگاهی به برخی ملزومات پیش 
روی ادبیات داستانی


